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JEGYZÕKÖNYV
mely felvétetett 2008. február 14-én az Igazgatótanács

és az Esperesek- és Fõgondnokok Kollégiumának ülésén
Jelen vannak: Tõkés László püspök, Csûry István

helyettes püspök, Kovács Zoltán fõgondnok, Tolnay
István világi fõjegyzõ, Csomay Árpád generális direk-
tor, Varga Károly, Püsök Sándor Csaba, Fülöp János,
ifj. Tolnay István, Czapp István, Kovács Gyula, Oláh
Mihály, Baracsi Levente, Tasnádi András lelkészi
jellegû, dr. Kovács Béla, Csûry Miklós, dr. Vajda Sán-
dor, Fiók Imre, Török Ferenc világi igazgatótanácso-
sok, Földesi Márta lelkészi póttag, valamint tanácsko-
zási joggal: Salánki Lóránt gazdasági elõadótanácsos,
László Kálmán, a Presbiteri Szövetség elnöke, Forró
László, Vinczéné Pálfi Judit, Antal János elõadótanácso-
sok, Máthé Edith jogtanácsos, dr. Geréb Zsolt rektor.

Távolmaradásukat igazolták: Szõnyi Levente al-
jegyzõ, dr. Hermán M. János elõadótanácsos, Sipos
Miklós, az Esperesek Kollégiumának elnöke, Geréb
Miklós, Szûcs Éva osztályvezetõ, dr. Székelyszent-
miklósi István, Halász György világi igazgatótaná-
csosok, dr. Zalatnay István, Gellén Sándor, ifj. Pata-
ki Károly póttagok, Bara Csaba, a Gondnokok Kol-
légiumának elnöke.

Nem indokolták távolmaradásukat: Szekeres
Sándor, Sipos László, Józsa Ferenc, Fazakas Sándor,
Koszorús István, Nagy József, Pénzes Lajos, Csapó
Ernõ, Kovács Jenõ, Mihály István, Czaholi Tibor,
Elekes Gyula, Venter Miklós, Fodor Lajos, Major
Andrea, Lucza István, Vetési László, Pap Ákos,
Szabó József Levente, Nagy Zsolt Attila.

Az Esperesek- és Gondnokok Kollégiumának
tagjai közül jelen vannak: Gellért Gyula, Fazakas
Csaba, Lukács József, Bogdán Zsolt esperesek, Pesti
János fõgondnok. Igazolta távolmaradását: Sipos
István, Sipos Miklós, Nagy Sándor, Mikló Ferenc,
Seres Géza. Igazolatlanul hiányoznak: Nagy József,
Czaholi Tibor, Szilágyi Péter, Czinczér Attila, Már-
kus László gondnokok.

Szám: 11/2008

Tárgy: Számbavétel

Vinczéné Pálfi Judit Ésaiás 40,1-5-ig terjedõ
versei alapján tart áhítatot, azt követõen Csûry Ist-
ván helyettes püspök köszönti az ülés résztvevõit,
majd felolvassa az elõzõ ülés halasztásáról szóló ha-
tározatot.

Forró László közigazgatási elõadótanácsos
számba veszi a megjelenteket.

Ezt követõen Csûry István helyettes püspök be-
jelenti, hogy a 151/2008-as számú meghívóval
összehívott Igazgatótanács határozatképes.

Szám: 12/2008

Tárgy:  Napirend megállapítása

Jelen igazgatótanácsi ülés a 2008. február 1-jei
ülés folytatásaként az akkor elmaradt napirendi
pontokat tárgyalja, valamint az idõközben felmerült
kérdéseket a kibocsátott meghívó értelmében.

Tõkés László püspök napirend-kiegészítõ javas-
latot tesz az alábbiak szerint:

– Külügyi jelentés
– Tanügyi törvény
– Cigánykérdés integrálása a missziói kérdések

közé

Igazgatótanács a meghívóban szereplõ napi-
rendet a kiegészítésekkel együtt elfogadja.

Szám: 13/2008

Tárgy: Megnyitó

Kovács Zoltán fõgondnok megnyitó beszédében
az 1848-as forradalom 160. évfordulóját idézi, hang-
súlyozza, hogy a mai körülmények között is meg
kell õriznünk a forradalmi szellemet, a változások
igényét. Nagy költõnket, Petõfi Sándort idézve kíván
eredményes tanácskozást az ülés résztvevõinek. 

Szám: 14/2008

Tárgy: Tõkés László püspök,  európai
parlamenti képviselõ beszámolója, bejelentései

Tõkés László sajnálkozását fejezi ki amiatt,
hogy a február 1-jei ülésre nem tudott eljönni, s
ezért a testület ülése ma folytatódik.

– Európai parlamenti képviselõvé választása
után a püspöki teendõk átadásával-átvételével kap-
csolatban megjegyzi, hogy a folyamat zökkenõmen-
tesen zajlott le, leszámítva néhány kisebb hibát, me-

lyeket a sajtó egyes képviselõi kihasználtak. Az Egy-
házkerület vezetésének folytonossága jegyében kéri,
hogy minden fontos kérdésben konzultáljanak a ke-
rület vezetõi, és ennek érdekében sürgeti az Egyház-
kerületi Elnöki Tanács mielõbbi összehívását.

– A Lorántffy Zsuzsanna Gimnázium sportpá-
lyájának visszaszerzése az európai parlamenti képvi-
selõi tevékenysége elsõ hozadékának is tekinthetõ.
Megköszöni Egyházkerületnek a kiállást, a kitartó
harcot, nyugati testvéreinknek az erkölcsi támoga-
tást. Fájlalja, hogy az egyházkerület gyülekezeti
lapjában, a Harangszóban semmitmondó cikk jelent
meg, amely nem tükrözi a hároméves küzdelmet, s
ezzel mintegy kezére játszik az amúgy is triumfáló
RMDSZ-nek és az ortodoxoknak.

– 2008. január 23-án Szili Katalin, a Magyar
Országgyûlés elnöke látogatást tett Egyházkerüle-
tünkben, s ez alkalommal egyházunk és egyetemünk
vezetõivel is találkozott. A tanácskozás során
nemzetstratégiai kérdésekrõl, egyházi, egyetemi
ügyekrõl volt szó.

– A Partiumi Keresztény Egyetem akkreditáció-
ját 2004 óta szabotálják Bukarestben. A halogatási
taktika jelenleg is folytatódik. Éppen ezért európai
parlamenti képviselõi minõségében Bãsescu állam-
elnökhöz fordult az ügyben. 

– Sajnálattal állapítja meg, hogy az RMDSZ
csúcsvezetése belerángatta az erdélyi magyarságot a
nómenklatúra-küzdelmekbe. 

Csûry István helyettes püspök hozzászólásában
elmondja, hogy a Krónika újságírója szelektíven kö-
zölte az õ nyilatkozatát. A sportpálya-üggyel kapcso-
latban megjegyzi, hogy képviselõ úr nem rendelke-
zik teljes információval, õ nem kért bocsánatot.

Varga Károly igazgatótanácsos felhívja a figyel-
met arra, hogy Csûry István helyettes püspök egyez-
tessen Tõkés Lászlóval és azt követõen autonóm mó-
don vezesse az egyházkerületet – különösen a világ
felé egységet kell demonstrálni. Jó ötletnek találja
és támogatja a sportpálya-ügy kötetben való ki-
adását.

László Kálmán PSZ-elnök is arra figyelmeztet,
hogy az egyházkerületben felmerülõ kérdések meg-
oldásában konzultációra van szükség, a nagyobb
horderejû kérdések pedig az igazgatótanács elé kell
kerüljenek.

Tolnay István tanügyi elõadótanácsos a
Lorántffy Zsuzsanna Református Gimnázium sport-
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pályájának visszaszerzésével kapcsolatban sürgeti a
soron következõ jogi-adminisztratív lépések megté-
telét. A Partiumi Keresztény Egyetem akkreditációs
folyamatának elhúzódása jelzés értékû: az elsõ ön-
álló magyar egyetem létrehozása nyilvánvalóan
politikai döntést jelent, és ezt a lépést a román poli-
tikai osztály nehezen tudja megtenni.

Tõkés László képviselõ a sportpálya-ügyhöz
még hozzáteszi, hogy véleménye szerint ezt a kényes
ügyet meg kellett oldania az Önkormányzatnak, hi-
szen egyházkerületünk kiállása és a nemzetközi köz-
vélemény is nyomást gyakorolt rá. Leszögezi, hogy
a visszaszolgáltatás az évekig tartó küzdelmünk
eredménye és nem az RMDSZ ügyességétõl vagy ép-
pen az ortodox püspök kegyességétõl függött. Kö-
szönetet mond az Egyházkerületnek, a Nagyvárad-
Olaszi Egyházközségnek, általában a váradiaknak,
valamint az ügyünket külföldrõl támogatóknak a
kiállásért. Személy szerint is kiemeli Tolnay István,
Antal János és Nagy József Barna nevét. 

Ami pedig az Egyetem akkreditációját illeti, ki-
emeli dr. Kovács Béla egyetemi tanár, volt rektor
érdemeit.

Szám: 15/2008

Tárgy: Egyházkerületi titkosszolgálati átvilágí-
tás – elõterjeszti Tõkés László püspök-képviselõ és
Máthé Edith jogtanácsos

Tõkés László püspök-képviselõ megállapítja,
hogy egyházunk már tett lépéseket az átvilágítás tár-
gyában: 1998-ban az egyházkerület tiszt- és tisztség-
viselõi és az egyházmegyék vezetõi nyilatkozatot tet-
tek arra vonatkozóan, hogy együttmûködtek-e vagy
sem a titkosrendõrséggel. Az idõközben megjelent
ún. Ticu-törvény változást hozott, s ezért egyhá-
zunknak kötelessége, hogy ne a folyamat nyomában
kullogva, hanem a törvény adta lehetõségeket ki-
használva folytassa az átvilágítást. Példaként hozza
fel a Szlovákiai Magyar Református Keresztyén Egy-
házat, illetve a Magyarországi Evangélikus Egy-
házat, melyek élen jártak ezen a téren. 

A Ticu-törvény nyomán hozzá lehetett férni a
szekus-dossziékhoz: e dossziék nem csupán poros
akták, hanem a tovább élõ történelem. A besúgók
közül sokan eltávoztak vagy nyugdíjba mentek
ugyan, ám a dossziék mégis olyanok, mint a taposó
aknák: állandó veszélyt jelentenek. Az átvilágítási
folyamat is azért lanyhult el, mert egyesek menteni
akarják a bõrüket. Egyelõre arra derült fény, hogy
Gálfy Zoltán és Kozma Tibor teológiai professzorok,
Bányai Ferenc lelkipásztor, illetve Bartha Tibor
orvos besúgók voltak. A legmegdöbbentõbb az, hogy
Temesváron a forradalmár Tõkés László utódja a
szekus-besúgó Bányai Ferenc lett, akirõl a doku-
mentumok alapján elmondható, hogy besúgói tevé-
kenysége nyomán többen életveszélybe kerültek.

Az a tény, hogy Dan Voiculescu szenátor kezde-
ményezésére kísérlet történik az Országos Átvilágító
Testület (CNSAS) megszüntetésére, nem szabad,
hogy elbátortalanítson bennünket: mi járjuk a ma-
gunk igaz, tiszta útját.

Máthé Edith jogtanácsos ismerteti azokat a tör-
vényi kereteket, melyek értelmében mindenkinek
joga van a saját dossziéja megtekintésére (108/1999-es
törvény). Már a törvény megjelenése elõtt egyházke-
rületünkben megalakult az Átvilágító Bizottság,
melynek tagjai Gellért Gyula, Borzási Gyula és
Máthé Edith voltak. Ez a bizottság az egyházkerületi

választásokra tekintve minden jelölttõl nyilatkozatot
kért titkosszolgálati múltját illetõen.

2007-ben Igazgatótanácsunk és Közgyûlésünk
határozatot hozott, hogy a Zsinat elé terjeszti az átvi-
lágítás ügyét, ám ott a folyamat elakadt. A hivatalos
átvilágítási eljárásnak az a feltétele, hogy az érintett
járuljon hozzá a dossziéja kiadásához. E vonatkozásban
az Egyházkerület nevében Máthé Edith jogtanácsos
2007. augusztus 27-én 87 személy átvilágítását kérte.

A hozzászólások rendjén Varga Károly igazga-
tótanácsos kijelenti, hogy amennyiben valakit
egzisztenciájában nem érintett a besúgás, akkor meg
lehet bocsátani, ám ha igen, akkor nincs megbo-
csátás. A besúgók számára nem kér fõ- és jószágvesz-
tést, de méltó elmarasztalást igen.

Lukács József esperes állítása szerint már rég
kérte az átvilágítást, de más formában. Tudvalevõ,
hogy 1990-tõl kezdve sok „hõs termett” kerületünk-
ben. Véleménye szerint mindenkit át kell világítani,
kivétel nélkül, és a püspök ne csodálkozzon azon, ha
nagy meglepetések érik. Más vonatkozásban meg-
állapítja, hogy a változások után és fõleg az utóbbi
években az ortodox egyház agresszíven terjeszkedik
a Szilágyságban, a Berettyó mentén. Például Nagy-
faluban ortodox esperesi hivatalt akarnak nyitni.

Dr. Kovács Béla igazgatótanácsos hozzászólásá-
ban a Bányai-ügyet taglalja. Bányai Ferenc lelki-
pásztor ügynökmúltja 2007. december 7. és 10. kö-
zött nagy vihart kavart a temesvári gyülekezetben.
December 16-án Bányai beismerte tettét. A temes-
vári presbitérium egy része kiállt a lelkész mellett,
mondván, hogy egységben kell tartani a közösséget.
Legtöbben azt kérték, hogy Bányai maradjon a
helyén, hiszen 20 éves szolgálata alatt sok jót tett a
gyülekezetért, és munkajogilag sem nyugdíjazni,
sem elhelyezni nem lehet akarata ellenére. Végül a
presbitérium határozatban mondta ki: Bányai
Ferenc lelkipásztor hibás, de maradjon szolgálatá-
ban nyugdíjba vonulásáig. Nyilvánvaló, hogy több
információ birtokában másként lehetett volna
dönteni.

Fazakas Csaba esperes a Bányai-ügy kapcsán
megjegyzi, hogy 1989 elõtt az egyházmegye mai
lelkészei közül csupán Bányai Ferenc szolgált, a
többiek mind fiatalok és más vidékrõl kerültek oda.
Ezért a lelkészi kar nem foglalt konkrétan állást az
ügyben, és maga az Esperesek Kollégiuma is az
Igazgatótanács elé utalta az ügyet.

Kovács Zoltán fõgondnok megállapítja, hogy
azok, akiknek volt titkosszolgálati vonatkozású
tapasztalata, másképpen viszonyulnak az ügyhöz,
mint azok, akiknek nem volt. A lelkészi kar
idõsebb tagjainak nagyobb az elvárása; a fiatalok
egy része nem érti, vagy megbocsátóbb magatar-
tást tanúsít. Ez azonban nem változtat azon a té-
nyen, hogy Bányai Ferenc súlyos bûnt követett el:
gyülekezeti munkájának elismerése ellenére el
kell õt ítélni.

Csûry István helyettes püspök felidézi az Espe-
resek Kollégiumának vonatkozó határozatát, misze-
rint minden ilyen ügyet szakszerû és diszkrét mó-
don kell kezelni. Javasolja, hogy vigyük vissza a Zsi-
nat elé a kérdést, hogy onnan kapjunk útmutatást a
továbbiakra nézve.

Vincze Judit elõadótanácsos Illés prófétát
idézi: „Meddig sántikáltok még kétfelé?”, és kérde-
zi, hogy az érintettek ’90 óta miért nem néztek a Bib-
liába, és miért nem vonultak vissza.

Bogdán Zsolt esperes elmondja, hogy nincs az
átvilágítás ellen, de megdöbbentette, hogy Bányai

Ferenc 1998-ban írásbeli nyilatkozatot tett, misze-
rint nem volt kapcsolata a román titkosszolgálattal.
Ez kimeríti a fegyelmi vétség fogalmát. Ennek
ellenére javasolja, hogy adjunk még egy lehetõséget
Bányai Ferencnek a csendes visszavonulásra.
Véleménye szerint az egyházi testületi jóváhagyással
átvilágítandó 87 személy mellett ki kellene bõvíteni
a kört minden volt fõgondnokra, esperesre vagy
akár az egész lelkészi karra.

Tasnádi András igazgatótanácsos is teljes körû
átvilágítást javasol, sõt kiterjesztené az egyházi tan-
intézmények tanári karára is.

Máthé Edith jogtanácsos elmondja, hogy 1998-
ban azért kértünk nyilatkozatot, mert számítottunk a
késõbbi átvilágításokra. Elmondja, hogy a CNSAS
csak 40 személyben gondolkodott, de az egyházke-
rület 87 személy átvilágítását kérte.

Forró László elõadótanácsos javasolja a 87 sze-
mély kilétének nyilvánosságra hozatalát.

Tõkés László püspök elmondja, hogy vannak
ártatlan áldozatok is. A 87 nevet diszkréten kezelték,
az egyházkerület és az egyházmegyék vezetõi szere-
pelnek a listán, melyet fokozatosan ki kell egészí-
teni. Bányai Ferenc esetével kapcsolatban püspök
megjegyzi, hogy egyesek még mindig nem érzékelik
a szóban forgó ügy súlyát. Bányai Ferenc a hálózat
része volt, és Pap László azért helyezte Újszentesre,
hogy Tõkés László mellett legyen és megfigyelje õt.
Végezetül keserûen állapítja meg, hogy erkölcsi ér-
zékünk eltompult, hazugságban élünk. Szerinte tel-
jes körû átvilágítás szükséges, és mindenképp a Zsi-
nat elé kell vinni az ügyet.

Igazgatótanács két tartózkodással a következõ
határozatot hozza:

Egyházkerületünk a rendszerváltozás kezde-
te óta (1989) következetesen kiáll az Anya-
szentegyház megújulása, fejlõdése és jövõje
szempontjából elengedhetetlenül fontos
erkölcsi megtisztulás ügye mellett, és ennek
céljából állhatatosan szorgalmazza az Egy-
ház tiszt- és tisztségviselõinek titkosszol-
gálati átvilágítását. Egyházkerületünk ha-
sonló elvárásokat támaszt az egész, kommu-
nizmus utáni társadalommal szemben. A
múlt bûneinek megismerése, megvallása és
megbánása teológiai szempontból is meg-
kerülhetetlen. E nélkül nem beszélhetünk
megbocsátásról és megújulásról.

1. Az Anyaszentegyház átvilágításának és
megtisztításának folyamata kezdettõl fogva –
külsõ és belsõ – akadályoztatást szenvedett.
Ennek ellenére a múlttal való szembenézés,
valamint a kommunizmus idején elkövetett
bûnök feltárása fontosságának tudatában,
Igazgatótanács a tavaly újrakezdett úton to-
vább haladva folytatja az Egyházkerület tit-
kosszolgálati átvilágítását.
a. Az egyes egyházmegyék és az igazgatóta-
nácsosok javaslata alapján elrendeli a hatás-
körébe tartozó egyházi szolgák és alkalma-
zottak teljes körû átvilágítását.
b. A múlt feltárását, az átvilágítás folyama-
tát, a kollaboránsok azonosítását és a velük
szembeni eljárást külön rendeletben fogja
szabályozni.
c. Igazgatótanács felszólítja Egyházkerüle-
tünk tiszt- és tisztségviselõit, hogy az elkö-
vetkezõkben õk maguk kérjék ki titkosszol-
gálati iratgyûjtõiket, és azokat az Igazgató-
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tanács által szabályozott módon bocsássák az
Egyházkerület rendelkezésére.

2. Az utóbbi hónapokban napvilágra jutott
esetekkel kapcsolatban Igazgatótanács meg-
döbbenését fejezi ki, és mélységesen elítéli
azokat, akiknek ügynöki múltja egyértelmû-
en bebizonyosodott.
a. Igazgatótanács hivatalos formában tájé-
koztatja az Erdélyi Református Egyházkerü-
letet, valamint a kolozsvári Protestáns Teo-
lógiai Intézetet dr. Gálfy Zoltán ny. teológiai
professzor, volt zsinati tag és zsinati
bizottsági elnök, a Református Szemle egy-
kori fõszerkesztõje titkosszolgálati tevékeny-
ségérõl. Más, idevágó írott anyagokat is fi-
gyelembe véve javasolja, hogy a Teológiai
Intézet – lehetõség szerint – tárja fel a hír-
hedt Szekuritáténak az intézmény keretében
végzett romboló munkáját.
b. Bányai Ferenc temesvári belvárosi lelki-
pásztort, volt temesközi esperest, mivel
életeket veszélyeztettett és elárulta az
Anyaszentegyház ügyét, valamint az 1998.
évi egyházkerületi választásokon az Anya-
szentegyházat hamis tanúságtétellel írás-
beli nyilatkozattal félrevezette, Igazgatóta-
nács hasonlóképpen elítéli, és határozati
úton felszólítja arra, hogy feltétel és
haladék nélkül vonuljon vissza lelkészi
szolgálatából. Nevezettnek ezen túlmenõen
viselnie kell súlyos fegyelmi vétségeinek
következményeit.
Bányai Ferenc többrendbéli vétségeit sú-
lyosbítja az a körülmény, hogy a '80-as évek
végén a helytálló temesvári gyülekezet és a
Ceauºescu-féle falurombolás ellen fellépõ
temesközi egyházmegye árulója lett, utóbb
pedig, ellenforradalmi múltja ellenére, nem
átallott ezen gyülekezet és egyházmegye
lelkésze, illetve esperese lenni.

3. Általános összefüggésben Igazgatótanács
– hitébõl fakadóan – támogatja mindazokat a
társadalmi és politikai törekvéseket, ame-
lyek a kommunista múlt feltárására és a tit-
kosszolgálati tevékenység átvilágítására
irányulnak.
a. Ennek értelmében Igazgatótanács nagyra
értékeli a kommunizmus bûneirõl szóló ún.
Tismãneanu-jelentést, valamint A Kommu-
nizmus Bûntetteit Kutató Intézet (IICC)
elkötelezett munkáját.
b. Igazgatótanács üdvözli és támogatja az
Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács azon tervét,
hogy a Tismãneanu-jelentés mintájára és
annak kiegészítéseképpen külön jelentésben
foglalja össze a kommunista rezsim magyar-
ságunk – és egyházaink – ellen elkövetett
bûntetteit.
c. Igazgatótanács újólag a Zsinat elé terjeszti
a titkosszolgálati múlt átvilágításának a
kérdését annak megállapításával, hogy a
Zsinat által 2002-ben elfogadott átvilágítási
szabályrendelet kudarcot vallott – márpedig
a kérdés kezelése nem tûr kitérést vagy
halasztást.
d. Igazgatótanács erkölcsi támogatásáról
biztosítja Tõkés László püspököt, európai
parlamenti képviselõt abban a törekvésében,
hogy európai szinten is történjen meg a

kommunista múlt feltárása, s ennek folyo-
mányaképpen az Európai Parlament – a fa-
sizmushoz hasonlóan – ítélje el a kommu-
nizmust.

4. Igazgatótanács határozottan elítéli Romá-
nia Alkotmánybíróságának azon tragiko-
mikus döntését, mellyel – közel egy évtize-
des fennállását követõen – törvényellenes-
nek ítélte a Szekuritate Irattárát Vizsgáló
Országos Tanács (CNSAS) munkáját – ezál-
tal igyekezve megakadályozni az igazság-
szolgáltatásban dolgozók, valamint a közelgõ
választások jelöltjeinek a szabályszerû át-
világítását.

5. Igazgatótanács rendkívül fontosnak tartja
mind az egyházban, mind a társadalomban
az igazságosság és a békesség evangéliumi
értelemben való érvényesülését. Ennek szel-
lemében felhívással fordul az Egyházkerület
hivatalos szolgáihoz, hogy abban az esetben,
amennyiben elõéletükben együttmûködtek a
Szekuritátéval, megkésve bár, de lelkiisme-
retük szerint éljenek a beismerés lehetõsé-
gével, és gyakoroljanak nyilvános bûn-
bánatot.

6. Igazgatótanács tudatában van annak, hogy
a legbûnösebbek annak az istentelen és em-
bertelen rendszernek a fizetett kiszolgálói,
amely megfélemlítéssel vagy más nemtelen
eszközökkel ügynöki kollaborációra késztet-
te vagy kényszerítette az ország polgárait,
köztük egyházunk szolgáit. Ezt szem elõtt
tartva követeli, hogy ne csak a régi rezsim
áldozatait és kollaboránsait, hanem annak
igazi kiszolgálóit is leplezzék le és vonják
felelõsségre.
Végezetre, a történelmi és az emberi megér-
tés, valamint a krisztusi megbocsátás szelle-
mében Igazgatótanács együttérzését fejezi ki
a Szekuritáté áldozatai, vagyis mindazok
iránt, akik nem szándékos, címeres és fize-
tett kiszolgálói voltak a régi rendszernek,
valamint azok iránt, akik minden kedvezõt-
len körülmény ellenére emberek tudtak
maradni – az embertelenségben.

Szám:16/2008

Tárgy: A 2008. évi választások elõkészítése –
elõterjeszti Tõkés László püspök-képviselõ

Tõkés László képviselõ megállapítja, hogy
kiélezett harc folyik az RMDSZ és a rajta kívül álló
erõk között. Szilágy megyében nagy csalódást oko-
zott az európai parlamenti választások szavazati ará-
nya: bebizonyosodott, hogy a Szilágyság a poszt-
kommunizmus legerõsebb bástyája, az RMDSZ
hûbérese. Másfelõl érthetetlen, hogy mi készteti az
RMDSZ-t, hogy Bãsescu elnök ellen sorakozzon fel.
Egyházunknak ebben a politikailag felemás helyzet-
ben is ki kell állnia a közéleti ügyekben, igyekezni
kell a párbeszéd fenntartására.

Csûry István helyettes püspök azt javasolja,
hogy minden konkrét esetben meg kell vizsgálni,
hogy lehet-e az RMDSZ-szel együttmûködni.

Varga Károly igazgatótanácsos a Koltón kiala-
kult sajátos helyzet kapcsán felteszi a kérdést, hogy

független jelöltet vagy az RMDSZ-es jelöltet támo-
gassák-e. A soron következõ egyházi választásokra
nézve azt javasolja, hogy egyházi tisztségekre
RMDSZ-es pap ne jelentkezzen.

Vincze Judit missziói elõadótanácsos szerint
olyan jelöltet támogasson az egyház, aki nemzet-
tudattal rendelkezik, és aki egyházunkat erkölcsileg
és anyagilag támogatja.

Bogdán Zsolt esperes tudatja, hogy Zilahon az
RMDSZ felajánlotta neki, hogy indulhat a városi ta-
nácsosi listán. Számára kérdéses, hogy megõrizheti-e
az egyházi függetlenséget ebben az esetben.

Kovács Zoltán fõgondnok elmondja, hogy
Érmihályfalván február 15. és március 15. között
zajlik a jelölés a helyhatósági választásokra. Vélemé-
nye szerint a helyi viszonyok figyelembe vételével
kell bölcsen dönteni a jelölés és a választás kérdé-
sében.

Tasnádi András igazgatótanácsos azon jelöltek
indulását támogatná, akik az erdélyi magyarság
javát szolgálják, a református egyház érdekeit képvi-
selik, feltétel nélkül. Az egyházi tisztségekbe is olya-
nokat kell választani, akik nem sértették meg soha az
egyház érdekeit.

Püsök Csaba igazgatótanácsosnak a lelkipászto-
rok politizálásával kapcsolatban fenntartásai van-
nak. Állítása szerint a szilágysági lelkipásztorok po-
zíciói nem jobbak, mint más egyházmegyékben. Azt
is hozzáteszi, hogy nem az RMDSZ jó, hanem gyen-
ge a Polgári Szövetség.

László Kálmán megállapítja, hogy az európai
parlamenti választások után kiderült: a Szilágyság-
ban nincs Polgári Szövetség. Tulajdonképpen egy-
pártrendszer mûködik a megyében, ami feloldha-
tatlan dilemmát okoz a nemzeti érzésû lelkészek
körében.

Az idén sorra kerülõ választások ügyében Igaz-
gatótanács a következõ határozatot hozza:

1. Elemezve politikai téren a választások
viszonylatában fennálló jelenlegi helyzetet,
Igazgatótanács – elvi szinten – kimondja a
következõket:
a. Az Egyháznak minden téren ragaszkodnia
kell önállóságához, Alkotmány biztosította
autonómiájához.
b. Ennek megfelelõen, szakítania kell a kom-
munista múlt hatalmi-politikai befolyásának
rossz emlékû örökségével, és vissza kell uta-
sítania bármely kívülrõl jövõ politikai bea-
vatkozást.
c. A gyakran hangoztatott, igaztalan vádak-
kal ellentétben, az esetek túlnyomó többsé-
gében nem az Egyház az, aki beavatkozik a
politikába, hanem – éppen ellenkezõleg – a
hatalom, az egyes pártok és politikusok kísé-
relnek meg illetéktelen befolyást gyakorolni
az egyházakra. Igazgatótanács határozottan
elítéli ezeket a próbálkozásokat, bármely ol-
dalról is jönnek azok.
d. Az Egyház ne folytasson pártpolitikát, és
tartsa távol magát a mindennapi pártpoliti-
kai csatározásoktól. Ugyanakkor viszont hit-
bõl fakadó, erkölcsi kötelességének tartsa,
hogy a társadalomra, a nemzetére és az egy-
házakra nézve fontos kérdésekben és ügyek-
ben, keresztyén erkölcsi- és értékrendjének
megfelelõen véleményt mondjon, és állás-
pontját – politikai téren is – érvényre jut-
tassa.
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e. Történelmünk során, különösképpen pe-
dig jelenkori kisebbségi helyzetünkben,
Anyaszentegyházunk – a többi testvéregy-
házzal egyetemben – mindenkor öntuda-
tosan vállalta, és a továbbiakban is hivatás-
tudattal vállalja Isten-adta nemzetmegtartó
szolgálatát.

2. Mindezeket figyelembe véve, a közelgõ
helyhatósági és az országos választásokra
nézve, Igazgatótanács kimondja, hogy elsõ
renden nem pártokat, hanem értékeket,
társadalmi, nemzeti és egyházi érdekeket tá-
mogat – s a választásokon induló jelölteket is
ezen elv alapján tartja hitelesnek, és részesí-
ti erkölcsi támogatásában.
Ennek megfelelõen, Igazgatótanács meg-
hagyja, hogy egyházkerületünk, egyház-
megyéink és egyházközségeink a következõ
ismérvek és elvárások szerint járjanak el és
nyújtsanak támogatást a választásokon
induló pártoknak, illetve jelölteknek:
l A keresztény értékek és az egyházaink
iránti hûség;
l A demokratikus értékek, a demokrácia
iránti elkötelezettség;
l Az erdélyi magyarság iránti nemzeti
elkötelezettség;
l Kisebbségi közösségünk vallási és nemzeti
önazonossága iránti hûség, annak megõr-
zése és erõsítése;
l A közösségi önrendelkezés, a nemzeti
autonómia képviseletének egyértelmû
vállalása;
l Eddigi tevékenységük, szolgálatuk és
eredményeik számbavétele – a hitelesség
megállapítása céljából;

l A jelöltek személyi adottságainak, emberi
értékeinek figyelembevétele;
l Személyi gazdasági, anyagi érdekeltség és
összefonódások kizárása;
l Titkosszolgálati átvilágítás, erkölcsi,
politikai feddhetetlenség.

3. Igazgatótanács üdvözli a Magyar Polgári
Párt megalakulását, és sürgeti annak törvé-
nyes bejegyeztetését. Fontosnak tartja, hogy
színre lépésével, közel két évtizedig tartó
egypárti politizálás után az erdélyi magyar
nemzeti közösség életében is megteremtõd-
tek a demokratikus pluralizmus feltételei,
valamint a választás szabadsága.

4. Igazgatótanács helytelennek és a demok-
ráciával ellentétesnek tartja a Romániai
Magyar Demokrata Szövetség egypárti szem-
léletû, kizárólagossági politikáját. Meggyõ-
zõdése, hogy egy egészséges demokráciában
nincs helye a nemzeti egység és a demok-
ratikus pluralizmus egymással való szembe-
állításának és egymás elleni kijátszásának.

5. A plurális egység demokratikus elve alap-
ján Igazgatótanács a politikai közszereplõk
közötti együttmûködést és összefogást szor-
galmazza.
a. Támogatja az Erdélyi Magyar Nemzeti
Tanács párbeszédre és megegyezésre szóló
felhívását – közös nemzeti érdekeink szolgá-
latában, és helyi, parlamenti, valamint nem-
zetközi képviseletünk biztosítása érdekében.
b. Szorgalmazza a pártok és a jelöltek közötti
demokratikus esélyegyenlõség megteremté-
sét – a túlerõvel rendelkezõ RMDSZ egész-

séges önkorlátozása, valamint a szembenálló
felek föltétlen megegyezési készsége által.
c. Igazgatótanács kiváltképpen sürgeti az
erdélyi magyar közösség gazdasági és pén-
zügyi elosztási rendszerének a reformját, a
pénzforrások és a támogatási rendszer párt-
szempontoktól független, méltányos és igaz-
ságos átalakítását és civil ellenõrzés alá
helyezését.
6. A folyamatban lévõ helyhatósági jelöltállí-
tás vonatkozásában Igazgatótanács különös-
képpen fontosnak tartja a – megyei és tele-
pülési – helyi viszonyok (1) –, és a magyar-
ság helyi számarányainak (2) messzemenõ
figyelembevételét. A jelöltek kiválasztásánál
– megegyezéses formában – nem az egy-
mással szembeállító pártos, hanem az össze-
fogást elõsegítõ nemzeti szempontok érvé-
nyesítése szükséges.

Idõhiány miatt, Igazgatótanács a nem tárgyalt
napirendi pontokat a következõ ülés elé utalja.

K. m. f.:

CSÛRY ISTVÁN KOVÁCS ZOLTÁN
helyettes püspök fõgondnok

TOLNAY ISTVÁN
világi fõjegyzõ

Hitelesítõk:

SZEKERES SÁNDOR PÉNZES LAJOS
igazgatótanácsos igazgatótanácsos

Jelen vannak: Tõkés László püspök, Csûry
István helyettes püspök, Tolnay István világi fõjegy-
zõ, Csomay Árpád generális direktor, Varga Károly,
Szekeres Sándor, Sipos László, Fülöp János, ifj.
Tolnay István, Czapp István, Kovács Gyula, Fazakas
Sándor, Oláh Mihály, Tasnádi András, Sipos Miklós
esperes – lelkészi jellegû tagok; dr. Kovács Béla,
Csûry Miklós, dr. Vajda Sándor, dr.
Székelyszentmiklósi István, Halász György, Fiók
Imre, Török Ferenc világi igazgatótanácsosok;
Gellén Sándor, Földesi Márta, Venter Miklós
póttagok; valamint tanácskozási joggal: Salánki
Lóránt, Forró László, Vinczéné Pálfi Judit, Antal
János, dr. Hermán M. János elõadótanácsosok,
Máthé Edith jogtanácsos, Szûcs Éva osztályvezetõ,
László Kálmán, a Presbiteri Szövetség elnöke,
Vetési László szórványügyi elõadó.

Távolmaradásukat igazolták: Szõnyi Levente,
Józsa Ferenc, Baracsi Levente, Csapó Ernõ, Kovács
Jenõ, Bara Csaba.

Nem indokolták távolmaradásukat: Kovács
Zoltán, Koszorús István, Czaholi Tibor, Pénzes
Lajos, ifj. Pataki Károly, dr. Zalatnay István, Mihály
István, Elekes Gyula, Fodor Lajos, Major Andrea,
dr. Geréb Zsolt, Lucza István, Pap Ákos.

Forró László elõadótanácsos a 2Kir. 9,1-10
versei alapján tartott igei bevezetõjével kezdetét
veszi az Igazgatótanács ülése.

Szám: 17/2008

Tárgy: Számbavétel és a napirend megál-
lapítása

Csûry István helyettes püspök köszönti a
résztvevõket.

Forró László közigazgatási elõadótanácsos
számba veszi a megjelenteket és megállapítja, hogy
33 szavazásra jogosult tagból 17 lelkészi és 9 világi

tag van jelen, azaz összesen 26. Tanácskozási joggal
bíró tagok közül kilencen vannak jelen. 

Nagy József Barna javaslatára a meghívóban sze-
replõ napirend kiegészül a cigánymisszió ügyével.

Csûry István helyettes püspök megállapítja,
hogy a 4002/2008-as számú meghívóval szabálysze-
rûen összehívott ülés a számbavétel alapján határo-
zatképes. A jegyzõkönyv hitelesítésére felkéri Sipos
László lelkészi és Csûry Miklós világi tagokat.

Tõkés László püspök bejelenti, hogy – Istennek
hála – zökkenõmentes volt a szolgálati feladatok
átadása Csûry István helyettes püspöknek, aki jó
rálátással kezdett hozzá a feladatok elvégzéséhez.

Továbbiakban püspök-képviselõ beszámol az
Európai Parlamentben végzett eddigi tevékeny-
ségérõl, és sajnálattal állapítja meg, hogy Euró-
pában nagyobb a tolerancia a muzulmánokkal, mint
a keresztyénekkel szemben.

JEGYZÕKÖNYV
mely felvétetett 2008. április 25-én Nagyváradon,
a Királyhágómelléki Református Egyházkerület 

Igazgatótanácsának ülésén
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Szám: 18/2008

Tárgy: Közigazgatási ügyek – elõterjeszti Forró
László közigazgatási elõadótanácsos

Forró László elõadótanácsos a következõ
kéréseket terjeszti az Igazgatótanács elé:

1. Mike Abigél, V. éves teológiai hallgató azzal
a kéréssel fordul Igazgatótanácshoz, hogy engedé-
lyezze egy évig tartó külföldi tanulmányútját.

2. Nagybánya-Óváros Református Egyházköz-
ség Presbitériuma azzal a kéréssel fordul Igazgató-
tanácshoz, hogy engedélyezze Kádár Miklós lelki-
pásztor további szolgálatát a gyülekezetben.

3. Forró László elõadótanácsos elõterjeszti a
Tasnádi Református Egyházközségben lezajlott lel-
készválasztás bonyodalmairól szóló beszámolót.
Felkéri Gellén Sándor igazgatótanácsost, hogy
érintettként számoljon be a kialakult helyzetrõl,
valamint személyes sérelmeirõl. Forró László
javasolja, hogy Igazgatótanács rendelje el a választás
megismétlését, és felkéri az érintett egyházmegyét
és egyházközséget, hogy mielõbb orvosolják a
kialakult helyzetet, és pótolják azon mulasztásaikat,
amelyek ellentmondtak a kanonikus rendnek.

4. Forró László elõadótanácsos ismerteti Pajzos
Csaba kérését, miszerint vásárolni szeretne a Nagy-
várad-Hegyaljai Református Egyházközség terüle-
tén, a Királyhágómelléki Református Egyházkerület
tulajdonában lévõ földterületbõl egy 2727 négyzetmé-
teres területet, 8 eurós négyzetméterenkénti áron.

5. Forró László elõadótanácsos javaslatot tesz
egy 5 hektáros terület vásárlására az Egyházkerület
részére, befektetés végett, a Hegyközben. Az említett
területet ki lehetne parcellázni, és a jövõben több-
szörös áron értékesíteni lehetne.

Igazgatótanács a fenti kérésekkel kapcsolatban
a következõket határozza:

1. Igazgatótanács engedélyezi Mike Abigél
V. éves teológiai hallgató egyéves külföldi
tanulmányútját.

2. Igazgatótanács négy tartózkodás mellett
elutasítja Nagybánya-Óváros Egyházközség
Presbitériumának kérését: nem engedélyezi
Kádár Miklós lelkipásztor további szolgá-
latát.

3. Igazgatótanács elrendeli a lelkészválasztás
megismétlését a Tasnádi Református Egy-
házközségben.

4. Igazgatótanács két tartózkodás mellett jó-
váhagyja, hogy a Királyhágómelléki Refor-
mátus Egyházkerület eladjon a tulajdonában
lévõ – a 92665-ös telekkönyvben, az 19210-
es és 19212-es helyrajzi szám alatti földterü-
letbõl – 2727 négyzetméter területet Pajzos
Csabának, a Partiumi Keresztény Egyetem
tanárának. 

5. Igazgatótanács egyhangúlag elhatározza
egy öthektáros földterület megvásárlását a
Hegyközben az Egyházkerület részére,
befektetési céllal.

Szám: 19/2008

Tárgy: Helyhatósági választások és közéleti
kérdések – elõterjeszti Csûry István helyettes
püspök

Csûry István helyettes püspök elmondja, hogy
ebben a kérdésben teljes a zûrzavar és a szervezet-
lenség, ugyanis a mi egyházkerületünknek nincs
határozott állásfoglalása a lelkészek közéleti szerep-
lésével kapcsolatban. Megállapítja, hogy nem betil-
tani, hanem betölteni kell a feladatot.

Püsök Sándor Csaba lelkipásztor szerint nem
elvetendõ az Erdélyi Református Egyházkerület
határozata e kérdésben, amely szerint lelkész ne vál-
laljon fizetett politikai tisztséget. Ugyanis egy-egy
lelkész személye körül így is olyan sok a meg-
ütközés, ne legyen még a politikai hovatartozás is a
megütközés tárgya.

Varga Károly lelkipásztor hozzászólásában
hangsúlyozza, hogy a lelkésznek függetlennek kell
lennie, hisz a gyülekezet tagjai megoszlanak politi-
kai nézeteikben. A lelkész pedig mindkét fél pászto-
ra kell legyen, és nem lehet részrehajló.

Tõkés László püspök megállapítja, hogy azok a
lelkipásztorok, akik politikai szerepet vállalnak,
nagy többséggel az RMDSZ listáin indulnak, és na-
gyon kevesen vannak az MPP listáin. Ez nyilvánvaló
jele annak, hogy az RMDSZ részérõl nagyfokú „kap-
turálás” folyik; a behálózásnak és a megvásárlásnak
jelei ezek.

Forró László elõadótanácsos javasolja, hogy a
politikai tisztséget vállalók részére egy olyan nor-
matívát kell kidolgozni, mely szerint politikai tevé-
kenységeikrõl az egyházi fórumok elõtt is beszámo-
lót tartsanak. Ez volt Sipos Miklós esperes javaslata
is. Erre a legközelebbi alkalom a május 2-án sorra
kerülõ Egyházkerületi Lelkipásztori Fórum. Ennek
kidolgozására Igazgatótanács bízza meg az egy-
házkerületi Vezetõ Tanácsot.

Igazgatótanács egyhangúlag elhatározza a kö-
vetkezõket:

1. Igazgatótanács teljes egészében fenntartja
és megerõsíti a 2008. február 14-i, rendkí-
vüli ülésén elfogadott határozati állásfog-
lalását az idén sorra kerülõ választások
tárgyában.

2. Igazgatótanács aggodalommal állapítja
meg az anyagi érdekek és szempontok egész-
ségtelen térnyerését a választási jelöltállítás
folyamatában, és Egyházunk anyagi függet-
lenségének a megõrzésére szólítja fel
gyülekezeteink jelöltséget vállaló szolgáit.

3. Igazgatótanács határozottan elítéli a vá-
lasztás demokratikus szabadságát és az em-
beri jogokat korlátozó, az emberi méltóságot
és nemzeti érdekeinket sértõ politikai kizá-
rólagosságot, valamint az erre irányuló pró-
bálkozásokat és megnyilvánulásokat.

4. Igazgatótanács felhívással fordul gyüleke-
zeteinkhez, Egyházunk tagjaihoz és szolgái-
hoz, hogy a lelkiismereti szabadság, a plurá-
lis egység és az értékelvûség szellemében a
választások során az egyesítõ nemzeti érde-
keket helyezzék a megosztó pártosság fölébe.
Keresztyén és nemzeti értékeink következe-
tes képviseletével Egyházunk ne bocsátkoz-
zon pártpolitikai küzdelmekbe, és állhatato-
san védje meg autonómiáját.

4. Tõkés László püspök, európai parlamenti
képviselõ kezdeményezését támogatva Igaz-
gatótanács szorgalmazza, hogy a 2008.
május 2-i, rendkívüli lelkészértekezleti ta-
nácskozáson Egyházkerületünk lelkipászto-
rai a küszöbön álló helyhatósági választások
kérdéseit is vitassák meg, és azokra közösen
készüljenek fel. Különösképpen fontosnak
tartja, hogy az értekezleten a választási
jelöltséget vállaló lelkipásztoraink is részt
vegyenek.

5. Igazgatótanács meghagyja, hogy megvá-
lasztatásuk esetén Egyházunk szolgái keresz-
tyén-nemzeti értékrendünket képviseljék.
Ugyanakkor azt is elvárja, hogy közszolgálati
tevékenységükrõl idõrõl idõre beszámol-
janak Egyházunk illetékes testületei elõtt.

Szám: 20/2008

Tárgy: Fellebbezés Bányai Ferenc temesvári
lelkipásztor besúgási ügyében – elõterjeszti Máthé
Edith jogtanácsos

Máthé Edith jogtanácsos ismerteti Igazgatóta-
náccsal a Temesvár-Belvárosi Református Egyház-
község Presbitériumának 2008. március 11-én keltezett
beadványát, melyben jogtalannak tartják lelki-
pásztoruk, Bányai Ferenc lelkészi szolgálatától való
visszavonulási felkérését (1. számú melléklet). Pres-
bitérium azzal a kéréssel fordul Máthé Edith jogta-
nácsos felé, hogy nevezze meg a lelkész felmentési ha-
tározatának végrehajtási formáját, a Kánon parag-
rafusai, valamint a világi törvények elõírásai szerint.

Venter Miklós igazgatótanácsos kompromisszu-
mos megoldást javasol ebben a kérdésben, ugyanis a
büntetés mellett a keresztyéni értékrendben van
megbocsátás is.

Dr. Kovács Béla temesvári fõgondnok azt java-
solja, hogy hallgassuk meg az érintettet is. Ugyanis
neki is lehetnek elfogadható és megérthetõ szem-
pontjai. A gyülekezet a lelkipásztort, mint lelkészt
ismerte és szerette meg, és ezek alapján megelége-
déssel nyugtázza eddigi szolgálatát.

Török Ferenc igazgatótanácsos szintén egy
méltányos megoldási lehetõséget ajánl, hiszen az
ügy nemcsak az egyház belsõ köreiben ismert, ha-
nem a kívülállók is a megbocsátás mértéke szerint
fognak megítélni bennünket.

Dr. Hermán M. János szerint sok embert meg-
hurcoltak Bányai Ferenc lelkipásztor ügyködései
nyomán. Nem egyházvédõ, hanem romboló dolgot
tett. „Júdás-szindróma” az õ tette és viselkedése.
Tudnia kellett volna, hogy a lelkészi eskünek mond
ellent az, amit mûvel, és a palástnak is van be-
csülete.

Tõkés László püspök precedens értékûnek ne-
vezi a „Bányai-ügyet”. Beszámol arról, hogy a közel-
múltban járt nála az a kanadai forgatócsoport, akik
a rendszerváltás elõtt is meglátogatták, és tudósí-
tottak a romániai helyzetrõl. Meghatódottan mutatta
meg azokat a fényképeket, amelyek Temesváron ké-
szültek a rendszerváltás elõtt. Számára egyértelmû,
hogy amíg Tõkés László a falurombolás ellen emelt
hangot, addig Bányai Ferenc a falurombolás mellett
állt ki. Bányai Ferenc visszaélt Tõkés László
bizalmával. Igaza lehet az elõbbiekben felszólalt dr.
Kovács Bélának, Török Ferencnek és Venter
Miklósnak, amikor emberségrõl, szeretetrõl, er-
kölcsrõl és megbocsátásról beszélnek, ám a megbo-
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csátás feltétele a bocsánatkérés lehet. Ezt Bányai
Ferenc még eddig nem tette meg. Példaként hozza
fel II. János Pál pápát, aki megbocsátott támadójá-
nak, Ali Agcsának, de ettõl függetlenül a merénylõ
megkapta méltó büntetését.

Igazgatótanács Tõkés László püspök javaslatá-
ra név szerinti szavazással dönt a Temesvár-
Belvárosi Egyházközség azon fellebbezése ügyében,
melyben a Presbitérium az egyházkerületi titkos-
szolgálati átvilágítással kapcsolatos, a 2008. február
14-i igazgatótanácsi határozat Bányai Ferenc temes-
vári lelkipásztorra vonatkozó döntésének a megvál-
toztatását kéri.

1. Igazgatótanács egyhangúan visszautasítja
a Temesvár-Belvárosi Egyházközség Presbi-
tériumának fellebbezését, annak megállapí-
tásával, hogy a gyülekezet vezetõ testülete
nem illetékes Bányai Ferenc ügyében felleb-
bezést benyújtani. Ez a kérdés – jogi téren –
kizárólag a határozatot meghozó Igazgatóta-
nácsra és az érintett Bányai Ferenc lelki-
pásztorra tartozik.

2. Igazgatótanács megdöbbenéssel állapítja
meg, hogy a temesvári Presbitérium kizáró-
lagosan jogi, munkajogi kérdésként kezeli a
nevezett ügyet, teljességgel figyelmen kívül
hagyva annak erkölcsi, politikai, egyházpo-
litikai dimenzióit. Presbitérium ennek kö-
vetkeztében – erkölcsi téren – a bûnpártolás
hibájába esik.

3. Mindezeket szem elõtt tartva, Igazgató-
tanács megerõsíti a 2008. február 14-i elõzõ
határozatát, melyben arra szólította fel
Bányai Ferencet, hogy „feltétel és haladék
nélkül vonuljon vissza lelkészi szolgálatá-
ból”. Ezzel együtt megállapítja, hogy neve-
zett határozatában a rendkívüli súlyosságú
vétséget elkövetõ lelkésszel szemben
messzemenõ emberséggel járt el. Éppen
ezért értetlenséggel tekint a Presbitérium
illetéktelen és méltatlan fellebbezésére.

4. A megbocsátásra vonatkozó felvetésekre
nézve Igazgatótanács tisztázza, hogy a meg-
bocsátást minden esetben a megbánásnak és
a bocsánatkérésnek kell megelõznie. Ugyan-
akkor méltányolja Tõkés László püspök
azon bejelentését, hogy mindentõl függetle-
nül megbocsát Bányai Ferencnek.

5. Igazgatótanács ismételten megállapítja,
hogy Bányai Ferenc lelkész, volt esperes ki-
vételesen súlyos besúgói tevékenységével
lelkipásztori esküjét szegte meg, és tételes
módon vétett Egyházunk törvényei ellen.
6. Mivel esperessé választatásakor – kollabo-
ráns múltját letagadva – írásbeli nyilatkoza-
tával vezette félre választóit, illetve az egy-
házi hatóságokat, Igazgatótanács visszame-
nõleges hatállyal kezdeményezi Bányai
Ferenc esperesi tisztségétõl való megfosz-
tását.

7. Mindent egybevetve, Igazgatótanács hatá-
rozati úton, ismételten felszólítja Bányai
Ferencet, hogy ezen határozat kézbevételétõl
számított két héten belül bûnbánattal és ön-
ként vonuljon vissza lelkipásztori szolgá-
latából.

Név szerinti szavazással, egyhangúan elfogad-
ják a határozatot: Csûry István helyettes püspök,
Kovács Zoltán fõgondnok, Sipos Miklós, az
Esperesek Kollégiumának elnöke, Püsök Csaba
lelkészértekezleti elnök, Varga Károly, Szekeres
Sándor, Sipos László, Fülöp János, Czapp István,
Kovács Gyula, Fazakas Sándor (Varsolc), Tasnádi
András és Gellén Sándor lelkészi, valamint dr. Ko-
vács Béla, Csûry Miklós, Vajda Sándor, Székely-
szentmiklósi István, Halász György, Fiók Imre,
Török Ferenc és Venter Miklós presbiteri
igazgatótanácsosok.

Tõkés László püspök az érintettség okán nem
vett részt a szavazáson. A szavazás pillanatában nem
voltak a tanácsteremben: Tolnay István világi
fõjegyzõ, Csomay Árpád missziói elõadó és Oláh
Mihály lelkészi igazgatótanácsos. 

Szám: 21/2008

Tárgy: A Biblia éve – 2008 – elõterjeszti Vinczé-
né Pálfi  Judit missziói elõadótanácsos

Vinczéné Pálfi Judit elõadótanácsos missziói je-
lentésében tájékoztatja Igazgatótanácsot arról, hogy
a 2008. évben számos megrendezésre kerülõ kon-
ferenciának, találkozónak a témájában szerepelnek a
Bibliával kapcsolatos elõadások és programok.
Minden szervezet és szövetség, amely egyház-
kerületünkön belül mûködik (ifjúsági, nõszövetségi,
presbiteri) fontosnak tartja, hogy a Biblia Évében
megemlékezzen a Szentírásról. Részletes ismertetést
a mellékletben csatolt jelentésben olvashatunk.
(2. számú melléklet)

Tudomásul szolgál

Szám: 22/2008 

Tárgy: Egyházi ingatlan és ingó javakkal
kapcsolatos ügyek – elõterjeszti Máthé Edith jog-
tanácsos

Máthé Edith jogtanácsos beszámol arról, hogy
egyházkerületünk gyülekezetei mintegy 150 ingat-
lant kaptak vissza az államtól. Ha a többi felekezet
által visszaszolgáltatott ingatlanok számát vesszük fi-
gyelembe, akkor megállapíthatjuk, hogy a Királyhá-
gómelléki Református Egyházkerület áll a legjobban
ezen a terén.

Továbbiakban felhívja a figyelmet arra, hogy
most kezd beindulni a kárpótlási igények elbírálása,
s amennyiben lehet, ne állami részvényeket igényel-
jenek a kárvallottak, hanem inkább pénzbeli kár-
pótlást.

Örömmel számol be arról, hogy az Egyházke-
rület megnyerte a Kossuth utcai ingatlan perét,
amelyben 5 lakrész visszaigénylésérõl van szó.

Sajnálattal állapítja meg, hogy a Szatmári Re-
formátus Gimnázium és a nagyváradi Lorántffy Zsu-
zsanna Református Gimnázium ingóságainak vissza-
szolgáltatásának kéréseit az illetékes bizottságok el-
utasították. Máthé Edith jogtanácsos javasolja, hogy
az ingóságok visszaszerzése érdekében polgári pert
indítson az egyházkerület.

Igazgatótanács egyhangúlag elhatározza,
hogy a Szatmári Református Gimnázium és
a nagyváradi Lorántffy Zsuzsanna Gimná-
zium ingóságainak visszaszerzése érdekében
az Egyházkerület indítson polgári pert.

Szám: 23/2008

Tárgy: Nyomda- és sajtóügyek – elõterjeszti dr.
Hermán M. János elõadótanácsos

Dr. Hermán M. János elõadótanácsos elõter-
jesztésében ismerteti a Sajtó- és Kiadói Ügyosztály
2008-as évre szóló kiadói tervét, valamint az
elkövetkezendõ idõszak kiállításait, rendezvényeit
tartalmazó tervezetet. (3. számú melléklet)

Igazgatótanács elfogadja dr. Hermán M.
János elõadótanácsos javaslatait és terveit a
3-as számú melléklet szerint.

Szám: 24/2008

Tárgy: A Cigánymissziós Központ 2008. évi
tervei – elõterjeszti Nagy József Barna intézmény-
vezetõ

Nagy József Barna, a Cigánymissziós Központ
vezetõje beszámol az Igazgatótanácsnak az általa
vezetett intézmény tevékenységérõl, és ismerteti a
2008-as évre szóló terveket. (4. számú melléklet)

Igazgatótanács egyhangúlag elfogadja a
nagyváradi Cigánymissziós Központ 2008-as
évre szóló tervezetét, a 4-es számú melléklet
szerint. 

Szám: 25/2008

Tárgy: Zeneügyi kérdések – elõterjeszti Oláh
Mihály zenei szakelõadó

Oláh Mihály zenei szakelõadó azzal a kéréssel
fordul Igazgatótanácshoz, hogy engedélyezze a
Kecskeméti Konferencia anyagának kiadását 500
példányban.

Dr. Hermán M. János, a Kiadói- és Sajtóosztály
vezetõje egyetért a zenei elõadó kérésével, a zenei
anyag kiadását viszont az anyagi források bevételé-
nek arányában tudják felvállalni.

Oláh Mihály a továbbiakban a református
kántorképzés szükségességérõl szól, megelége-
déssel nyugtázva az eddigi továbbképzõk sikereit.
Az idei évben is – reménység szerint – megren-
dezik Nagyváradon a kántortovábbképzõt. 

Tudomásul szolgál

Több tárgy nem lévén Csûry István helyettes
püspök az ülést berekeszti.

K.m.f.

CSÛRY ISTVÁN KOVÁCS ZOLTÁN
helyettes püspök fõgondnok

TOLNAY ISTVÁN FAZAKAS SÁNDOR
világi fõjegyzõ aljegyzõ

Hitelesítõk:

SIPOS LÁSZLÓ CSÛRY MIKLÓS
igazgatótanácsos igazgatótanácsos
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JEGYZÕKÖNYV
mely felvétetett 2008. július 22-én Nagyváradon, 

az Igazgatótanács, valamint az Esperesek 
és a Gondnokok Kollégiumának együttes ülésén

Jelen vannak: Tõkés László püspök, Csûry
István helyettes püspök, Kovács Zoltán fõgondnok,
Tolnay István világi fõjegyzõ, Csomay Árpád
generális direktor, Varga Károly, Püsök Sándor
Csaba, Fülöp János, ifj. Tolnay István, Czapp István,
Kovács Gyula, Oláh Mihály, Baracsi Levente,
Tasnádi András lelkészi jellegû, dr. Kovács Béla,
Csûry Miklós, dr. Vajda Sándor, Fiók Imre, Török
Ferenc világi igazgatótanácsosok, Földesi Márta
lelkészi póttag; valamint tanácskozási joggal:
Salánki Lóránt, Forró László, Vinczéné Pálfi Judit,
Antal János elõadótanácsosok, Máthé Edith
jogtanácsos, László Kálmán, a Presbiteri Szövetség
elnöke, dr. Geréb Zsolt rektor.

Távolmaradásukat igazolták: Szõnyi Levente
aljegyzõ, Sipos Miklós, az Esperesek Kollégiumának
elnöke, dr. Hermán M. János elõadótanácsos, Szûcs
Éva osztályvezetõ, Geréb Miklós, dr. Székelyszent-
miklósi István, Halász György világi igazgató-
tanácsosok, dr. Zalatnay István, Gellén Sándor, ifj.
Pataki Károly póttagok, Bara Csaba, a Gondnokok
Kollégiumának elnöke.

Nem indokolták távolmaradásukat: Szekeres
Sándor, Sipos László, Józsa Ferenc, Fazakas Sándor,
Koszorús István, Nagy József, Pénzes Lajos, Csapó
Ernõ, Kovács Jenõ, Mihály István, Czaholi Tibor,
Elekes Gyula, Venter Miklós, Fodor Lajos, Major
Andrea, Lucza István, Vetési László, Pap Ákos,
Szabó József Levente, Nagy Zsolt Attila.

Az Esperesek és Gondnokok Kollégiumának
tagjai közül jelen vannak: Gellért Gyula, Fazakas
Csaba, Lukács József, Bogdán Zsolt esperesek, Pesti
János fõgondnok. Igazolta távolmaradását: Sipos
István, Sipos Miklós, Nagy Sándor, Mikló Ferenc,
Seres Géza. Igazolatlanul hiányoznak: Nagy József,
Czaholi Tibor, Szilágyi Péter, Czinczér Attila,
Márkus László gondnokok.

Igét hirdet Csomay Árpád generális direktor a
2Kor 6,1-2 versei alapján. 

Szám: 26/2008

Tárgy: Számbavétel, az ülés megnyitása

Csûry István helyettes püspök köszönti a
megjelenteket, és felkéri Forró Lászlót közigazgatási
elõadótanácsost, hogy ejtse meg a számbavételt.

Forró László a számbavételt követõen meg-
állapítja, hogy 33 szavazati joggal rendelkezõ
tagból 23-an jelen vannak. 

Ez a létszám kibõvül az Esperesek- és
Gondnokok Kollégiumának öt tagjával.

A számbavétel alapján Csûry István helyettes
püspök megállapítja, hogy az ülés szabályszerûen
hivatott össze és határozatképes. A jegyzõkönyv
hitelesítésére felkéri Szekeres Sándor lelkészi és
Pénzes Lajos világi tagokat.

Tudomásul szolgál

Szám: 27/2008

Tárgy: Napirend megállapítása

Csûry István helyettes püspök felkéri az
Igazgatótanács tagjait, hogy amennyiben kiegészíté-
seik vannak a napirendhez (1. számú melléklet),
tegyék meg javaslataikat.

Forró László közigazgatási elõadótanácsos a
teológusok beadványát javasolja megvitatásra.

Oláh Mihály zenei elõadó a kántorképzõvel
kapcsolatos kérdések napirendre tûzését kéri.

Igazgatótanács a napirendet, a kiegészí-
tésekkel együtt, egyhangúlag elfogadja

Szám: 28/2008

Tárgy: Titkosszolgálati átvilágítások kérdése –
elõterjeszti Tõkés László püspök

Püspök beszámol arról, hogy az elmúlt 18
évben csak lassú elõrelépésekkel sikerült felfedni
egy-egy informátort, titkosszolgálati jelentéstevõt.
2007-ben történt igazi elõrelépés, amikor új
iratcsomók kerültek ki a titkosszolgálat levéltárából.
Ezek alapján leplezõdtek le neves személyek, akik
fedõnév alatt írtak jelentéseket róla, családjáról és
másokról.

Az Egyházkerület összesen 87 egyházi tiszt- és
tisztségviselõ átvilágítását kérte a Szekuritáté
Irattárát Átvilágító Országos Bizottságtól (CNSAS).

1988-ban a Securitate készített egy kimutatást
református egyházi informátorairól, amelybõl
kiderül, hogy minden egyházmegyében volt 2-3
olyan egyházi személy (lelkipásztor, esperes), akik
rendszeresen jelentést írtak kollegáikról.

Tõkés László püspök kijelenti, hogy az
átvilágítások kérdése nem öncélú és nem csupán
személyes ügye, hanem közérdekû kérdés, melynek
hármas jelentõsége van:

a) tudományos, azaz a múlt szakszerû feltárása,
egyháztörténeti jelentõségû;

b) erkölcsi, az igazság megismerése, a bûn
megnevezése elkerülhetetlen;

c) politikai, azaz amíg a besúgók itt vannak
közöttünk, és tovább tevékenykednek a közösség
kárára, addig nem lesz igazi rendszerváltozás.

Másképp alakult volna Románia helyzete az
elmúlt 18 évben, ha a szekusok és kollaboránsok
eltûntek volna a közéletbõl. Sokat kellett velük és
rendszerükkel viaskodni, és ez sok energiát fel-
emésztett – állapítja meg a püspök.

Tõkés László beszámol arról, hogy a CNSAS-tól
kapott dossziék és jelentések alapján a következõ
fedõnevek illetve gazdáik leplezõdtek le:

– Bibliotecarul névvel: dr. Gálffy Zoltán teoló-
giai tanár 

– Stelian névvel: dr. Bartha Tibor orvos 
– Avram névvel: Kovács Imre volt paptamási

lelkipásztor 
– Herman névvel: Fazakas Sándor volt rogé-

riuszi lelkipásztor 
– Petrescu, illetve Farkas névvel: Bányai Ferenc

volt temesvári lelkipásztor, esperes 

Tõkés László javasolja, hogy az Igazgatótanács
ülését nyilvánítsák zártkörûnek, hogy az ezután el-
hangzó nevek a további lépések megtételéig ne ke-
rüljenek nyilvánosságra. A jegyzõkönyv írását
tovább folytatják: a jövõben kizárólag elnökségi
jóváhagyással lehet hozzáférni az Egyházkerület
Igazgatótanácsi Hivatalában.

Igazgatótanács egyhangúlag zártkörûnek
nyilvánítja az ülést.

Szám: 29/2008

Tárgy: A helyhatósági választások kiértékelése.
Egyházunk közéleti-politikai szerepvállalása – elõ-
terjeszti Forró László közigazgatási elõadótanácsos

Forró László elõadótanácsos ismerteti a 2008-
as helyhatósági választásokon önkormányzati tiszt-
ségbe került lelkipásztorok jegyzékét. Egyházkerü-
letünkben 28 lelkipásztor került be a különbözõ ön-
kormányzati testületekbe. Közülük többen részt
vesznek az Igazgatótanács mai munkálatain.

Tõkés László püspök megállapítja, hogy a lelki-
pásztorok önkormányzati tisztségekbe való bekerü-
lése az RMDSZ taktikázásának eredménye. Emlékez-
tet arra, hogy az Erdélyi Református Egyházkerület-
ben letiltották a lelkipásztorokat a politikai szerep-
vállalásról. Mindenkinek joga van a választás sza-
badságához, ezért is volt fontos az erdélyi magyar
többpártrendszer beindulása, melynek következ-
ményeként ma kétszázzal több magyar önkormány-
zati képviselõnk és kilenccel több polgármesterünk
van mint a megelõzõ választásoknál.

Püspök gratulál mindenkinek, aki lelkipász-
torként vagy világiként helyet kapott az önkormány-
zati testületekben. Végsõ soron az RMDSZ-ben is,
az MPP-ben is a mi embereink vannak, akik jók vagy
rosszak. Egyházunk szempontjából az a lényeges,
hogy politikai síkon ne az RMDSZ vagy az MPP
akarata, hanem rajtuk keresztül az egyház érték-
rendje érvényesüljön. Legyen az egyház a bibliai ér-
telemben vett kovász! Reménység szerint egy héten
belül koalíció jön létre az RMDSZ és az MPP között
a plurális egység jegyében, a befogadó és nem a ki-
záró egység jegyében.

A hozzászólások rendjén Varga Károly példa-
ként hozza fel a Koltón kialakult kritikus helyzetet,
ahol is független polgármestert és MPP-s alpolgár-
mestert választottak. Javasolja, hogy az önkormány-
zati tisztségekbe megválasztott lelkipásztorok alkos-
sanak érdekszövetséget, adott esetben védjék meg
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egymást a nemtelen támadásoktól (lásd: paptamási,
érsemjéni eset).

Fülöp János érsemjéni lelkipásztor ismerteti a
nagyközségben kialakult áldatlan helyzetet. Személy
szerint a megalakulásától kezdve támogatta az MPP-t,
bár nem tagja a pártnak. Az utóbbi hónapokban vé-
leménye szerint politikai nyomásnak volt kitéve: a
helyi RMDSZ-elnök és a polgármester megpróbálta
ellene fordítani gyülekezetét. Kéri az Igazgatótanács
támogatását a szolgálatához.

Bereczki András lelkipásztor ecseteli a papta-
mási helyzetet, ahol négy éve folyik az áldatlan harc
az egyházközség és a helyi önkormányzat egyes ille-
tékesei között. Gyülekezetének egyes tagjait meg-
próbálták a lelkipásztor ellen hangolni. Jelenleg
újra kiújult a harc. Ezért kéri az Igazgatótanács mér-
téktartó állásfoglalását.

Kovács Zoltán fõgondnok annak a véleményé-
nek ad hangot, hogy nem jó lépés volt a testvér-egy-
házkerület részérõl a lelkipásztorok eltiltása a poli-
tikai szerepvállalástól, hiszen a gyakorlat azt mutat-
ja, hogy jó az, ha az egyháznak lelkipásztor képvise-
lõje van a helyi tanácsban. Polgármesterként azt
kéri a megválasztott lelkipásztoroktól, hogy az ön-
kormányzatokban méltóképpen képviseljék egyhá-
zunkat, híveinket.

Püsök Csaba véleménye szerint minden lelki-
pásztornak és világi vezetõnek erkölcsi kötelessége,
hogy ne vegyen részt lejárató akcióban, ne adja ne-
vét egyházunk értékrendjéhez méltatlan akciókhoz.

1. A Királyhágómelléki Református Egyház-
kerület Igazgatótanácsa a Ceauºescu-dikta-
túra bukásának 20. évfordulója közeledtén
nagyra értékeli Egyházkerületünk, illetve a
temesvári református egyház és az – akkori –
református egyházmegye meghatározó sze-
repét a romániai rendszerváltozás elindí-
tásában.
Ezzel együtt Igazgatótanács felidézi és ér-
tékeli a kommunista rezsim bukását köve-
tõen helyreálló Királyhágómelléki Reformá-
tus Egyházkerület kiemelkedõ közéleti-po-
litikai szerepvállalását:

– a demokratikus átalakulások, a rendszer-
változás folyamatában és folytatásában;

– a romániai magyar nemzeti közösség érde-
keinek védelmében és jogainak kivívásában;

– a magyarság közösségi jogaiért és önren-
delkezéséért folytatott harcban;

– az erdélyi magyar egyházak egyenjo-
gúságáért és autonómiájáért, az egyházi és
vallásszabadságért folytatott küzdelemben.

2. Mindezeket szem elõtt tartva Igazgatóta-
nács meggyõzõdését fejezi ki, hogy erdélyi
magyar egyházaink önmagukban és ökume-
nikus együttmûködésük által fontos tartó-
pillérei nemzeti közösségünk megmaradá-
sának, önazonossága megõrzésének.
Ennek tudatában Egyházunk hitbõl fakadó
erkölcsi kötelességének tartja hagyományos
közéleti-politikai szolgálatának töretlen
folytatását.

3. A rendszerváltozás kezdete óta eltelt idõ-
szakban, közelebbrõl pedig a tavaly õszi
európai parlamenti, valamint a legutóbbi
helyhatósági választások alkalmával Egyház-

kerületünk határozottan kiállt a demokrati-
kus, valamint a keresztyén és a nemzeti érté-
kek, továbbá a hiteles közösségi képviselet, a
demokratikus pluralizmus, illetve a plurális
egység ügye mellett. Ennek megfelelõen kö-
vetkezetesen szembeszállt a kommunista
múlt és a totalitárius egypártrendszer
visszahúzó örökségével. Üdvözölte és támo-
gatta a magyar kistársadalom – demokra-
tikus – polgári, politikai önszervezõdését,
valamint a pártpolitikai érdekeken felül álló
nemzeti érdekek érvényesítését.

4. Mindezek összefüggésében Igazgatóta-
nács elégtétellel és elismeréssel köszönti
azokat a lelkipásztorokat, akik a helyható-
sági választásokon önkormányzati mandátu-
mot szereztek. Hasonlóképpen jókívánságait
fejezi ki azoknak a nem lelkészi egyházi
tisztségviselõknek – gondnokoknak, presbi-
tereknek –, akiket polgármesternek vagy ta-
nácsosnak választottak.
Igazgatótanács, a tanácskozásán részt vevõ
önkormányzati tisztségviselõkkel teljes egyet-
értésben, azzal a felhívással fordul egyházi
választottainkhoz, hogy pártállásuktól füg-
getlenül, illetve azon felülemelkedve, hitbeli
hûséggel és lelkiismeretességgel képviseljék
kisebb vagy nagyobb közösségük, telepü-
léseik és gyülekezeteik érdekeit.

5. A kialakult helyzetre való tekintettel és a
kínálkozó alkalmat megragadva, a tanácsko-
zásra meghívott önkormányzati tisztségvise-
lõkkel együttesen, Igazgatótanács ezennel
megalakítja a Királyhágómelléki Önkor-
mányzati Képviselõk Testületét (KÖKT),
melynek – függetlenül attól, hogy milyen
pártszínekben nyertek mandátumot – vala-
mennyi lelkészi önkormányzati tisztségvi-
selõ a tagja lehet. A testületben önkéntes
alapon a nem lelkészi egyházi önkormány-
zati tisztségviselõk is tagságot vállalhatnak.
A KÖKT szolgálatának alapelve az, hogy a
helyhatóságokban, az önkormányzatokban
egyházunknak és egyházunk tagjainak közös
és sajátos érdekeit képviseljék – bármely
megosztó pártérdek felett.

6. A helyhatósági választásokon tapasztalt
visszásságokra és pártos ellentétekre vissza-
tekintve, Igazgatótanács elutasít bárminemû
egypárti kizárólagosságot és egymással
szembeni pártos türelmetlenséget. Elítéli az
egyházi életbe való beavatkozási kísérleteket
és a választás demokratikus szabadságát ért
sérelmeket. Meggyõzõdése, hogy a pillanat-
nyi pártpolitikai elõnyök és anyagi érdekek
nem szoríthatják háttérbe a közösségi, egy-
házi és nemzeti érdekeket – amint az, sajnos,
megtörtént nem egy esetben.

7. Igazgatótanács felemeli szavát azon lelki-
pásztorok és nem lelkészi tisztségviselõk
védelmében, akik a helyhatósági választások
nyomán, pártállásuk vagy pártszimpátiájuk
miatt, a választás demokratikus szabadsá-
gának, illetve az Egyház autonómiájának sé-
relmére, hátrányos megkülönböztetést
szenvedtek.

Igazgatótanács azonosul Esperesek Kollé-
giumának állásfoglalásával, melyben védel-
mükbe veszik a politikai leszámolás áldoza-
tává váló érsemjéni és paptamási lelki-
pásztorokat.

8. Igazgatótanács határozottan elítéli a köz-
vélemény elvtelen befolyásolása terén, illet-
ve a sajtóban tapasztalható pártos ellensé-
geskedéseket, vádaskodásokat és lejáratási
kísérleteket – a nemzeti egységnek a demok-
ráciával szembeni kijátszását. Igazgatótanács
síkra száll a testvéri párbeszéd, a megbé-
kélés, az összefogás érdekében – a sokszínû
(plurális) egység keretében. Támogatja a
Romániai Magyar Demokrata Szövetség és a
Magyar Polgári Párt együttmûködését – a
„politikai ökuménia” szellemében, nemzeti
érdekeink szolgálatában.
9. Egyházkerületünk Elnöksége körlevélben
hozza gyülekezeteink és tagjaik tudomására
a helyhatósági választásokkal és Egyházunk
közéleti-politikai szerepvállalásával kapcso-
latos álláspontját.

Szám: 30/2008

Tárgy: Személyi ügyek – elõterjeszti Forró
László közigazgatási elõadótanácsos

Forró László elõadótanácsos két személyi jel-
legû kérést terjeszt elõ, úgymint:

a) Móré Zsigmond Mihály Levente lelkipásztor
kérelme pályazatírói munkakör betöltésére

b) A kolozsvári Protestáns Teológiai Intézetbe
felvételizett Kui Zsolt és Major Ernõ Dániel
hallgatók kérése a felvételi helyek bõvítésére
vonatkozóan.

A hozzászólások rendjén Oláh Mihály, László
Kálmán, Tõkés László, Kovács Zoltán, Bogdán Zsolt
a teológiai felvételi helyek bõvítése mellett ér-
velnek, míg Forró László a helyek emelése ellen
foglal állást.

a. Igazgatótanács egyhangúlag támogatja
Móré Zsigmond Mihály Levente mocsolyai
lelkipásztor alkalmazását pályázatírói mun-
kakörbe a szilágysámsoni községi önkor-
mányzatnál.
b. Igazgatótanács kilenc igen, négy nem és
egy tartózkodás mellett jóváhagyja Kui Zsolt
és Major Ernõ Dániel felvételét a Kolozsvári
Teológiai Intézetbe, a 2008/2009-es tanévre.

K. m. f.

TÕKÉS LÁSZLÓ CSÛRY ISTVÁN
püspök helyettes püspök

KOVÁCS ZOLTÁN
fõgondnok

TOLNAY ISTVÁN SZÕNYI LEVENTE
világi fõjegyzõ lelkészi aljegyzõ

Hitelesítõk:

SZEKERES SÁNDOR PÉNZES LAJOS
lelkészi tag világi tag
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Jelen vannak: Tõkés László püspök, Csûry
István helyettes püspök, Kovács Zoltán fõgondnok,
Csomay Árpád generális direktor, Tolnay István
fõjegyzõ, Szõnyi Levente aljegyzõ, Varga Károly,
Sipos László, Püsök Sándor Csaba, Fülöp János, ifj.
Tolnay István, Kovács Gyula, Oláh Mihály, Baracsi
Levente lelkészi tagok, dr. Kovács Béla, Csûry
Miklós, Geréb Miklós, Fiók Imre, Kovács Jenõ, dr.
Székelyszentmiklósi István, Török Ferenc világi
tagok, Gellén Sándor és Földesi Márta lelkészi
póttagok. Tanácskozási joggal bíró tagok közül jelen
vannak: Forró László közigazgatási elõadótanácsos,
Salánki Lóránt gazdasági elõadótanácsos, Antal
János külügyi elõadótanácsos, Vinczéné Pálfi Judit
missziói elõadótanácsos, Szûcs Éva, a Katekétikai
Osztály vezetõje, Fodor Lajos katekétikai elõadó,
László Kálmán, a Presbiteri Szövetség elnöke,  Nagy
József Barna, a Cigánymissziós Központ vezetõje,
Tokár Sándor teológiai hallgató.

Forró László közigazgatási elõadótanácsos beje-
lenti, hogy a számbavétel alapján 34 szavazásra jogo-
sult tagból 23-an vannak jelen.

Fentieket figyelembe véve Csûry István he-
lyettes püspök megállapítja, hogy az ülés szabály-
szerûen hívatott össze és határozatképes.

Szám: 31/2008

Tárgy: Napirend megállapítása

Csûry István helyettes püspök felkéri az Igaz-
gatótanács tagjait, hogy amennyiben vannak kiegé-
szítéseik a napirendben, tegyék meg. Mivel újabb
javaslat nem érkezik, a meghívóban szereplõ na-
pirendet fogadja el az Igazgatótanács.

Igazgatótanács a napirendet egyhangúlag
elfogadja.

Szám: 32/2008

Tárgy: Megnyitó – Kovács Zoltán fõgondnok

Kovács Zoltán fõgondnok megnyitó szavaiban
méltatja a Partiumi Keresztény Egyetem akkreditá-
cióját. Véleménye az, hogy a kitartó munkának és
harcnak meg lett az eredménye, és ez erõt kell adjon
egyházkerületünknek a további szolgálathoz.

Ezen a napon kerül sor a Partiumi Keresztény
Egyetem évnyitójára, melyen az Igazgatótanács
testületileg vesz részt. 

Szám: 33/2008

Tárgy: Püspöki bejelentések – elõterjeszti
Csûry István helyettes püspök

– Csûry István helyettes püspök beszámol ar-
ról, hogy az elmúlt hónapban 24 gyülekezetben szol-

gált (olykor napi 2-3 szolgálatot is végzett), valamint
konferenciákon vett részt.

– Tájékoztat a gencsi üggyel kapcsolatban,
melynek mindhárom bírósági tárgyalását az Egyház-
kerület megnyerte. A legnehezebb, ún. munkaügyi
perben is a román hatóság elismerte az egyház auto-
nómiáját és jogszerû döntését.

– A Partiumi Keresztény Egyetem akkreditáció-
ját egyházkerületünk sikerként könyvelheti el évti-
zedes fáradságos munkájának beteljesüléseként.
Javasolja, hogy Igazgatótanács fogalmazzon meg egy
állásfoglalást, amelyben Isten után köszönetet mond
mindazoknak, akik tettek azért, hogy az akkreditáció
megszülessék. 

Tolnay István tanügyi elõadótanácsos szerint is
nagy eredmény az akkreditáció, hosszú út vezetett
idáig. Visszaemlékezett a kezdetekre, amikor a
Sulyok István Református Fõiskolán elindult az ok-
tatás. Az egyetem történetének elsõ tíz évében az
Egyházkerület nemcsak megalapította, hanem saját
költségvetésébõl fenn is tartotta az intézményt. Meg
kell köszönni az egykori rektoroknak a munkáját,
dr. Mester Zsoltnak, dr. Kovács Bélának, dr. Geréb
Zsoltnak.

Antal János külügyi elõadótanácsos kiemeli,
hogy köszönetet kell mondani az Egyházkerület
Tanügyi Osztályának, Tolnay Istvánnak, aki szívén
hordozta mindvégig az egyetem sorsát. Köszönetet
kell mondani továbbá Szili Katalinnak, a Magyar
Országgyûlés elnökének, aki közbenjárt a román
parlamentnél a sikerért.

Kovács Zoltán fõgondnok szerint Pásztor Gab-
riella államtitkár is elismerést érdemel, hisz sokat
segített nekünk Bukarestben.

Igazgatótanács elégtétellel üdvözli, hogy kö-
zel két évtizede elindított intézményteremtõ
erõfeszítései nyomán létrejött az erdélyi
magyarság elsõ államilag elismert, önálló
magyar felsõoktatási intézménye, a Partiumi
Keresztény Egyetem. 
Egyházkerületünk hiánypótló szolgálatra
vállalkozott, amikor a kedvezõtlen körülmé-
nyek között megteremtette az önálló erdélyi
magyar felsõoktatás újjáépülésének alapjait.
Isten iránti hálaadással mondunk köszöne-
tet mindazoknak, akik egyházi, közösségi,
szakmai és anyagi felelõsségvállalással hoz-
zájárultak a Partiumi Keresztény Egyetem
akkreditációjának eléréséhez. 
Igazgatótanács kiemelten mond köszönetet a
Királyhágómelléki Református Egyházkerü-
let Gyülekezeteinek, Tõkés László püspök-
nek, európai parlamenti képviselõnek, az
egyetem volt rektorainak – néhai dr. Mester
Zsoltnak, dr. Kovács Bélának és dr. Geréb
Zsoltnak –, valamint a tanintézet Tanári
Karának, Egyházkerületünk Tolnay István
elõadótanácsos vezette Tanügyi Osztályá-
nak, a Testvéregyházaknak, a Pro Universi-
tate Partium Alapítványnak, az anyaországi
kormányzatoknak, Románia Parlamentjének

és az RMDSZ egyetemünket támogató tiszt-
ségviselõinek. 
Igazgatótanács kifejezi reménységét, hogy a
Partiumi Keresztény Egyetem állami elis-
mertetése elõremutat a kolozsvári Protes-
táns Teológiai Intézet és a Sapientia Tudo-
mányegyetem mielõbbi akkreditálása, illet-
ve az önkény által megszüntetett Bolyai
Egyetem visszaállítása irányába.

Szám: 34/2008

Tárgy: A Szenczi Kertész Ábrahám Nyomda
újraszervezése – elõterjeszti Forró László közigaz-
gatási elõadótanácsos

Elõterjesztõ beszámol arról, hogy Sándor Lajos
egykori nyomdaigazgató szeptember 1-jei hatállyal
lemondott tisztségérõl. Szolgálatát ideiglenesen
Forró László elõadótanácsos vette át. A nyomda ed-
digi deficites munkáját át kell szervezni, új és kor-
szerû gépeket kell vásárolni, új épületbe kell köl-
töztetni.

Forró László úgy véli, hogy a Cigánymissziós
Központ épületében lehetne kialakítani a nyomdát,
miközben a cigánymisszió megpályázhatna a városi
önkormányzattól egy ingyenes telket a maga
számára.

Az új nyomdának szüksége van korszerû gépek-
re. Már sikerült megvásárolni egy új vágógépet, de
szükség van egy fóliázó-gépre, és természetesen egy
korszerû, Heidelberg-típusú nyomdagépre.

László Kálmán, a Presbiteri Szövetség elnöke
javasolja, hogy Igazgatótanács hozzon létre egy
három tagú bizottságot, amely átvizsgálná a nyomda
eddigi munkáját, és vonja felelõsségre azokat, akik e
„csõd-közeli” helyzetbe sodorták a nyomdát.

Igazgatótanács tudomásul veszi Forró Lász-
ló elõterjesztését, és megbízza õt a Szenczi
Kertész Abrahám Nyomda újjászervezésével
és jövõbeni mûködtetésével.
Igazgatótanács elrendeli a nyomda átvizsgá-
lását, és a kialakult helyzetért felelõsök kér-
dõre vonását.
Igazgatótanács elfogadja azon tervezetet, mi-
szerint a jelenlegi Cigánymissziós Központ
telkének hátsó részén – elõre elkészített ele-
mekbõl – épüljön fel az új nyomda csarnoka.
Igazgatótanács jóváhagyja, hogy az Új
Kézfogás Közalapítvány pályázatából meg-
nyert 45.000 USD összeget az új nyomda
felépítésére fordítsák.
Igazgatótanács elrendeli a szükséges nyom-
dagépek megvásárlását pályázati úton nyert
pénzalapokból.

Szám: 35/2008

Tárgy: Cigánymisszió – cigánytemplom –
elõterjeszti Nagy József Barna intézményvezetõ

JEGYZÕKÖNYV
mely felvétetett 2008. október 3-án Nagyváradon,

a Királyhágómelléki Református Egyházkerület Igazgatótanácsának ülésén
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Nagy József Barna beszámol arról, hogy a Nagy-
váradi Önkormányzat lehetõséget nyújt a cigány-
misszióval foglalkozó szervezeteknek arra, hogy egy
ilyen jellegû központot építsenek egy, az önkor-
mányzat által ingyen odaítélt telekre a város szélére.

Igazgatótanács tudomásul veszi az elõter-
jesztést, és megbízza Nagy József Barna
intézményvezetõt a szükséges lépések meg-
tételére annak érdekében, hogy telket
igényeljünk az új cigánymissziós központ
felépítése céljából.

Szám: 36/2008

Tárgy: 2008 – A Biblia Éve – elõterjeszti
Vinczéné Pálfi Judit missziói elõadótanácsos

Vinczéné Pálfi Judit beszámolójában ismerteti
a Missziói Ügyosztály idei, hátralevõ programtervét,
amelynek fõ eseménye a 2008. október 31-én Nagy-
váradon sorra kerülõ Biblia Nap. E napon a város
több pontján Bibliákat fognak kiállítani, a járókelõk
megtekinthetik, beleolvashatnak és vásárolhatnak
belõlük. Ugyanakkor Németországból egy ún.
„Bibliabusz” érkezik Romániába, amely Partium
több városába is ellátogat és bibliákat visz az
érdeklõdõknek, felkeltve a járókelõk figyelmét.

A 2008. november 21-én, Nagykárolyban sorra
kerülõ Egyházkerületi Ünnepi Közgyûlés keretében
elõadás fog elhangzani a Bibliáról, azt követõen
pedig egy Biblia-kiállítást tekinthetnek meg a
jelenlevõk.

Az idei évben a Missziói Ügyosztály rajzpályá-
zatot hirdetett meg a három református kollégium
diákjai számára, a Biblia témakörében. A beérkezett
rajzokat elbírálták, a sikeresekbõl pedig képeslapok
készültek, amelyek hátán egy betegekért szóló imád-
ság szerepel, és ezt elsõsorban kórházakban szeret-
nék szétosztani a betegek között.

A Missziói Ügyosztály javasolja, hogy minden év
március elsõ vasárnapján a diakóniai misszió javára
gyûjtsenek perselyes adományt, amelynek tizedét
küldjék fel az egyházkerülethez diakóniai célokra.

Igazgatótanács elfogadja a Vinczéné Pálfi
Judit elõterjesztésében foglaltakat.
Igazgatótanács az egyházmegyék felé ter-
jeszti a diakóniai célokra történõ adomány-
gyûjtés kérdésének megvitatását.

Szám: 37/2008

Tárgy: Egyházkerületi alapítványok ügyeinek
tisztázása – elõterjeszti Vinczéné Pálfi Judit missziói
elõadótanácsos

Vinczéné Pálfi Judit elmondja, hogy az alapít-
ványok iratait átvizsgálva kiderült, hogy az Egyház-
kerület, mint jogi személy nem szerepel sem az
„Ecclesia Mater”, sem a „Mária Alapítvány” alapí-
tói között, mivel azokat magánszemélyek hozták lét-
re. Így semmi beleszólásunk nincs, és az ügyvitelt
sem ellenõrizhetjük.

Örömmel tájékoztat viszont arról, hogy Újvári
Jolán Rozália, nagyváradi lakos magánszemélyként
1998-ban hozta létre a „Jó lány” nevû alapítványt,
amit 2008. január 15-i hatállyal egyházkerületünk-
nek adományozott. Az alapítvány célkitûzései között
missziói és diakóniai tevékenység szerepel. Egyház-
kerületünk Vezetõtanácsa pedig a következõ nevet

adta az alapítványnak: KREDA, azaz Királyhágó-
melléki Református Egyházkerület Diakóniai Ala-
pítványa. A kuratórium tagjai egyrészt a Missziói
Ügyosztály vezetõi, másrészt a Gazdasági Ügy-
osztály munkatársai lesznek, a mindenkori püspök
felügyelete alatt.

Igazgatótanács örömmel nyugtázza a Király-
hágómelléki Református Egyházkerület
Diakóniai Alapítványa (KREDA) létrejöttét,
és a kuratóriumi tagságot is egyöntetûen
jóváhagyja.

Szám: 38/2008

Tárgy: Kisgyülekezetek problémái – elõter-
jeszti Csûry István helyettes püspök

Csûry István helyettes püspök beszámol arról,
hogy gyülekezeti látogatásai során nagyon sok he-
lyen szomorú állapotokat tapasztalt. Leépülõ közös-
ségek, felületes lelkészi szolgálat, elkeseredett lelké-
szek jellemzik ezeket. Körülbelül 50 gyülekezet
sodródott „veszélyzónába” egyházkerületünkben.

Javaslatai a következõk:
1. Módosítani kellene a kongruák leosztását. Ne

lelkipásztorfüggõ legyen, hanem gyülekezetfüggõ,
azaz a kisgyülekezet kapja meg a legnagyobb
kongruát, a nagygyülekezet a legkisebbet (arányo-
san), hisz ez utóbbi könnyebben tudja elhordozni az
anyagi többlet-terhet.

2. Új alapra kell helyezni az egyházkerületen
belül a testvérgyülekezetek kapcsolatát. Minden
egyházmegyében keresse meg mindenki a maga
testvérgyülekezetét. A Zilahi Egyházmegyében ez
már nagyon jól mûködik.

3. „Evangelizációs renováció”-t kell szervezni a
kicsi gyülekezetekben Advent hetében.

Kovács Zoltán fõgondnok javasolja, hogy az
egyházkerület válassza ki egyházmegyénként a 10
legkisebb gyülekezetet, és azokat látogassa meg egy-
egy vizitáció alkalmával.

Varga Károly lelkipásztor szerint be kell lát-
nunk, hogy a ’90-es évek lelki megújulása lehanyat-
lott. Csupán egy kis mag maradt minden gyüleke-
zetben, akikre igazán számítani lehet. Nemcsak a kis-
gyülekezetben vannak tehát problémák, hanem a na-
gyokban is. Keresni kell az okokat, és az orvoslást is.

Csomay Árpád generális direktor javasolja,
hogy két-három szomszédos falu fogjon össze és
tartsanak felváltva evangelizációs hetet. Egymáshoz
átjárva, egymást bátorítva épüljön a közösség.

Igazgatótanács Egyházkerületi Közgyûlés
elé utalja a kisgyülekezetek problémáinak
megoldására tett javaslatok megvitatását.

Szám: 39/2008

Tárgy: Pénzügyek, állami támogatások, adóssá-
gok rendezése, ingatlanügyek – elõterjeszti Salánki
Lóránt gazdasági elõadótanácsos

Salánki Lóránt gazdasági elõadótanácsos min-
denek elõtt beszámol arról, hogy az egyházkerület-
nek az egyházmegyékben még kb. 6 milliárd (régi) lej
kintlévõsége van, ami nehézségeket okoz a kerület
mindennapi mûködésében.

Bejelenti a 2009-es évi kiadványok javasolt árait:
falinaptár 3 lej, könyvnaptár 12 lej, Harangszó 1,2 lej,
határidõnapló 2,5 lej, Bibliaolvasó kalauz 6 lej.

Az idei évben is megkaptuk a Partner-Hilfe tá-
mogatást, 12%-os csökkenéssel a tavalyihoz képest.

A kolozsvári Protestáns Teológiai Intézet felé
lassan rendezzük tartozásunkat: az eladott keszthe-
lyi ingatlan árából 2 milliárd lejt fordítunk a Teoló-
giára, a maradék 1 milliárd lejt pedig az egyházme-
gyéknél kint lévõ adósságokból szeretnénk kifizetni.

Ingatlanhasznosítási ügy:
Egyházkerületünk két ingatlant kapott vissza a

belvárosban, amelyek felújítása nagyon sürgõssé
vált, viszont anyagi forrásunk nincs hozzá. Salánki
Lóránt elmondja, hogy felvették a kapcsolatot egy
közismert magyarországi céggel, amely hosszú távon
kibérelné az épületeket, a saját költségén felújítaná,
sõt még bérletet is fizetne egyházkerületünknek. A
megígért és várt összegek többszörösét tennék ki
annak, amit most kap az egyházkerület a bérlõktõl.

Igazgatótanács elfogadja Salánki Lóránt
elõadótanácsosnak az egyházkerület Mihai
Viteazul utca 3. szám alatti, illetve az Inde-
pendenþei utcai ingatlanok hasznosításával
kapcsolatos elõterjesztését. Megbízza Forró
László és Salánki Lóránt elõadótanácsosokat
az említett ingatlanok hasznosításával kap-
csolatos eljárások lebonyolítására, meghagy-
va, hogy a bérleti szerzõdés megkötésénél
messzemenõ körültekintéssel járjanak el,
szakemberek bevonásával.

Szám: 40/2008

Tárgy: Közigazgatási ügyek – elõterjeszti Forró
László közigazgatási elõadótanácsos

1. Soós Noémi, Nagykároly-Belváros Egyház-
község lelkésznõje tanulmányútra kér engedélyt. 

2. Dénes István pályázati referenst az élesdi
gyülekezet megválasztotta lelkipásztorának, emiatt
lemondott az egyházkerületnél betöltött referensi
állásáról. Helyét Farkas Zsolt lelkipásztor vette át.

3. A nagyváradi Szociális Napközibe Szabó
Valéria óvónõ nyert alkalmazást. 

4. A tasnádi lelkészválasztás már két alkalom-
mal meghiúsult. A Kánon szerint ezúttal a püspök
kell kinevezzen a gyülekezetbe egy új lelkészt.

5. Elõadótanácsos felveti a kongruák kategori-
zálásának ügyét, miszerint az odaítélésnél a gyüle-
kezetek nagyságát kellene figyelembe venni, nem a
lelkészek szolgálati évét. Ennek alapján a legkisebb
gyülekezetbe kerülne a legnagyobb kongrua.

1. Igazgatótanács engedélyezi Soós Noémi
Nagykároly-Belváros Egyházközség lelké-
szének tanulmányúton való részvételét.

2. Igazgatótanács tudomásul veszi Dénes
István lelkipásztor lemondását az egyházke-
rületi referensi állásról, és jóváhagyja
Farkas Zsolt kinevezését a helyére.

3. Igazgatótanács jóváhagyja Szabó Valéria
óvónõ kinevezését a Szociális Napközibe.

4. Tekintettel arra, hogy a Tasnádi Egyház-
községben a lelkészválasztás kétszer meg-
hiúsult, Igazgatótanács tudomásul veszi a
lelkész püspök általi kinevezését. 

5. Igazgatótanács – áttekintve a kongruák ka-
tegorizálásának módosítását – a kérdés megvi-
tatását a soron következõ Közgyûlés elé utalja.
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Szám: 41/2008

Tárgy: Választások, közéleti kérdések – elõter-
jeszti Tõkés László püspök, EP-képviselõ

Tõkés László püspök beszámol arról, hogy több
egyházközségben végzett igehirdetési szolgálatot az
elmúlt idõszakban. Részt vett a sikeres érmihályfalvi
Presbiteri Konferencián, valamint az erdélyi-partiu-
mi református középiskolák ünnepi évnyitóján,
melynek a Zilahi Wesselényi Református Kollégium
adott otthont.

Püspök kifejezi a Temesvár-Belváros Egyház-
községben lefolyt lelkészválasztás szabálytalanságai-
val kapcsolatos aggályait.

Javaslatot tesz egyházkerületünk politikai sze-
repvállalásával kapcsolatban, melyet Igazgatótanács
elfogad, és nyilatkozatban közzé tesz.

1. Egyházkerületünk határozottan kiáll a de-
mokratikus, valamint a keresztény és nem-
zeti értékek, továbbá a hiteles közösségi kép-
viselet, a demokratikus pluralizmus, illetve
a plurális egység ügye mellett.

2. Igazgatótanács 2008. február 14-i és július
22-i határozatai alapján Egyházkerület a kö-
vetkezõ felhívással fordul Gyülekezeteihez
és Tagjaihoz: 

a. Az Egyház ne folytasson pártpolitikát, és
tartsa távol magát a mindennapi pártpoliti-
kai csatározásoktól.

b. Egyházkerület megalakítja a Királyhágó-
melléki Önkormányzati Képviselõk Testü-
letét (KÖKT), melynek – pártállásától füg-
getlenül – valamennyi egyházi önkormány-
zati tisztviselõ teljes jogú tagja lehet. A
KÖKT soraiba hívjuk Egyházunk választott
képviselõit!

3. Igazgatótanács hitbõl fakadó, erkölcsi kö-
telességének tartja, hogy a társadalomra, a
nemzetére és az egyházakra nézve fontos
kérdésekben és ügyekben keresztyén erköl-
csi értékrendjének megfelelõen véleményt
mondjon, és álláspontját politikai téren is
érvényre juttassa. Egyházkerületünk elsõ
renden nem pártokat, hanem értékeket, tár-
sadalmi, nemzeti és egyházi érdekeket
támogat. 
Ennek megfelelõen, az õszi országos válasz-
tásokon Egyházkerületünk valamennyi hi-
teles magyar jelöltet támogatásáról biztosít –
függetlenül pártbéli hovatartozásuktól.
4. Egyházkerület továbbra is eltökélten tá-
mogatja az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács
párbeszédre és megegyezésre irányuló erõ-
feszítéseit – közös nemzeti érdekeink szolgá-
latában –, és ugyanerre szólítja fel közéle-
tünk meghatározó szereplõit, valamint az
egyes gyülekezeteket. Egyben felszólítja
õket, hogy semmilyen idegen – politikai –
érdeknek ne engedjenek, hanem Egyházunk
érdekeit híven képviseljék a küszöbön álló
választásokon.

Szám: 42/2008

Tárgy: Indítványok, javaslatok

Titkosszolgálati átvilágítások ügye – elõterjeszti
Tõkés László püspök, EP-képviselõ

Püspök bemutatja azt a körlevelet, amit
egyházkerületünk gyülekezeteibe fogunk kiküldeni,
és amelyben felszólítjuk azon lelkipásztorokat, akik
titkosszolgálati múlttal rendelkeznek, besúgók vagy
jelentõk voltak, hogy önként jelentkezzenek, vallják
be bûneiket és gyakoroljanak bûnbánatot.

Tõkés László püspök szorgalmazza egy Feltáró
Bizottság megalakulását, amely a titkosszolgálati
iratokat áttanulmányozza.

Forró László közigazgatási elõadótanácsos
javasolja, hogy a Feltáró Bizottság tagjai legyenek az
egyházkerület bõvített elnökségének tagjai.

Igazgatótanács jóváhagyja – a titkosszolgála-
ti átvilágítások ügyével kapcsolatban – az
egyházkerület gyülekezeteibe kiküldendõ
körlevélben foglaltakat.
Igazgatótanács meghagyja egy Feltáró Bi-
zottság létrehozását, melyet egyházkerület
bõvített elnökségének tagjai alkotnak.

Több tárgy nem lévén, Csûry István helyettes
püspök az ülést bezárja.

K.m.f.

TÕKÉS LÁSZLÓ CSÛRY ISTVÁN
püspök helyettes püspök

KOVÁCS ZOLTÁN
fõgondnok

TOLNAY ISTVÁN SZÕNYI LEVENTE
világi fõjegyzõ lelkészi aljegyzõ

Hitelesítõk:

FÖLDESI MÁRTA FIÓK IMRE
póttag világi tag

Egyházkerületi közgyûlés

A II. Rákóczi Ferenc Kárpátaljai Magyar Fõis-
kola Esztergom termében tartotta második éves
közgyûlését a Kárpátaljai Református Egyházke-
rület (KRE). A kerület legfõbb tanácskozó és kor-
mányzó fórumának számító közgyûlés munkájában
közel kétszáz gyülekezeti vezetõ, lelkész és gond-
nok vett részt.

A közgyûlés Zán Fábián Sándornak, a KRE
püspökének nyitó-áhítatával kezdõdött, aki ezt kö-
vetõen megtartotta éves beszámolóját. Mint elhang-
zott, pozitívumokban bõvelkedõ, eseményekben
gazdag évet hagyott maga mögött a kárpátaljai re-
formátus egyház. A KRE számos külföldi és hazai
eseményen képviseltette magát, pl. Beregszászban a
püspöki hivatal udvarán felavatták az elhurcolt és
lágerekben elpusztult kárpátaljai lelkészek emlék-
mûvét. Az egyház tevékenyen kiállt a magyar nyelv
megtartása mellett. Fejlõdött az egyházi média: elin-
dult az egyházkerület elektronikus honlapja, és sike-
resen végezte munkáját a Sion Rádióstúdió és a
Küldetés címû református újság is. A püspök kö-
szönetet mondott az elektronikus média egyik leg-
fõbb támogatójának számító Tiszáninneni Reformá-
tus Egyházkerületnek, amely ezzel járul hozzá ahhoz,
hogy minél több emberhez eljusson Isten Igéje.

A közgyûlésen ismertették a leszakadt ország-
részekben és a tengerentúlon élõ magyar reformá-
tus közösségeket összekötni hivatott ún. Generális
Konventtel kapcsolatos terveket, melyek célja,
hogy az együttmûködés az elkövetkezõ években

még sikeresebb legyen, érintve olyan területeket,
mint a különbözõ missziók, diakóniai szolgálatok,
valamint a magyarság érdekképviselete. Ennek
kapcsán elhangzott: ez év május 22-én Debre-
cenben, a Generális Konvent ülésén elfogadják az
egyesült református egyház alkotmányát.

Pozitívumként hangzott el, hogy a gyüleke-
zetek megértették az egyházfenntartói járulék meg-
emelésének szükségességét. Ez komoly elõrelépést
jelent számos gyülekezetnek, ugyanis a korábbi
évektõl eltérõen immár nemcsak külföldi adomá-
nyokból, hanem saját erõbõl is tudnak eredmé-
nyeket elérni, pl. a templomépítés és templomre-
noválás terén.

A közgyûlés kitûzte az idei lelkész-szentelés
idõpontját, mely október 11-én lesz. Végezetül be-
mutatásra kerültek a felszentelendõ lelkészek.

Az alkalom Zán Fábián Sándor püspök imád-
ságával ért véget.

fzs
(Kárpátalja, 2009. január 30.)

Ateista buszkampány

London, Barcelona és Madrid után Genovát is
eléri az ateista autóbuszkampány. A liguriai fõvá-
rosban február 4-én indul el két autóbusz, ame-
lyeknek oldalán a következõ felirat olvasható: „A
rossz hír, hogy Isten nem létezik. A jó hír, hogy
nincs is rá szükséged”. Az olasz ateisták és racio-
nális agnosztikusok szövetsége (UAAR) által kezde-
ményezett kampány pikantériája, hogy Genova ér-

seke Angelo Bagnasco bíboros, a nagyhatalmú
olasz püspöki konferencia elnöke. A város kivá-
lasztása nem volt véletlen. Raffaele Carcano, az
UAAR elnöke elismerte, hogy a megmozdulás egy-
fajta kihívás „saját házában” az érsek ellen, aki ta-
valy júniusban megakadályozta, hogy megtartsák
Genovában a melegfelvonulást, többször is szót
emelt a melegek együttélése, de a mesterséges
megtermékenyítés ellen is. Carcano elmondta to-
vábbá, hogy interneten gyûjtenek pénzt a további
ateista akciókhoz. „Meglátjuk, mi lesz, amikor el-
indulnak ezek a buszok, amelyek a szokásos reklá-
mok helyett arra szólítanak fel, hogy a hit kényel-
me nélkül éljünk” – tette hozzá az UAAR elnöke.
Az érsekség provokációként értékelte a kezdemé-
nyezést. „Vannak olyan módszerek, amelyek ked-
veznek a párbeszédnek, mások pedig a türel-
metlenséget táplálják. A frontális szembenállás
mindig az intolerancia megnyilvánulása” – kom-
mentálta Gianfranco Calabrese atya, az egyház-
megye katekizmusfelelõse. A katolikus szervezetek
tiltakozására reagálva Marta Vincenzi polgár-
mester leszögezte, hogy a városnak nincs törvényes
lehetõsége betiltani a kampányt.

Az elsõ hasonló kampányt a brit ateisták indí-
tották el. Az õ londoni buszaikon ez állt: „Isten
valószínûleg nem létezik. Ne aggódjatok, élvezzé-
tek az életet!”. Nagy-Britanniában már 800 busz
közlekedik ezzel az üzenettel, s a spanyol és az
olasz ateisták is a kampány kiterjesztését tervezik
más városokra.

(www.erdon.ro)

H Í R E K
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ROMÁNIAI MAGYAR 
DEMOKRATA SZÖVETSÉG
MARKÓ BÉLA ELNÖK ÚRNAK

BUKAREST

Tisztelt Elnök úr!
Értetlenkedve olvastam a minap, hogy Ön

„nem tekinti prioritásnak” az elmúlt években el-
kezdett párbeszéd folytatását. Remélem, csak a pil-
lanatnyi hevület mondatta Önnel ezeket a szavakat,
és nem gondolta komolyan – hiszen minden felelõs
közéleti személy számára világosnak kell lennie: a
jelen pillanatban vélt vagy valós személyes sérel-
meinken felülemelkedve párbeszédre és meg-
egyezésre van a legnagyobb szükségünk.

Az erdélyi magyar politika évek óta mély vál-
ságban van. A jelenlegi keretek és az eddigi gya-
korlat által elõidézett helyzet kiszolgáltatottá és
védtelenné teszi közösségünket, függõvé az ország
politikai konjunktúrájától és a számbeli politikai
többség egyoldalú akaratától.

Az elmúlt másfél évben lezajlott három válasz-
tás eredményei egyfelõl õszinte számvetésre kell
hogy késztessenek bennünket, másfelõl jobb belá-
tásra kell térnie minden, népe-nemzete sorsáért fe-
lelõsséget vállaló vezetõnek!

A romániai magyar választópolgárok közel
kétharmada elfordult a mindezidáig monopolhely-
zetben lévõ Szövetségtõl. Ez világosan mutatja,
hogy a szûk pártérdekeken alapuló politika, amely
nem a közösségi érdeknek rendeli alá eszköztárát,
hanem a hatalomban bármi áron való részvételt cé-
lozza, az erdélyi magyar közösségünk számára egy-

re inkább elfogadhatatlan. A legsúlyosabb ellen-
érv: nem volt képes a megmaradásunkhoz oly
szükséges autonóm intézményrendszert kiharcolni
és képviselni.

A 2008-as választási esztendõ egy korszak vé-
gét jelenti. Egy olyan bõ évtized politikájának
végét, amely az autonómia képviselete helyett a ha-
talmi pozíciók számottevõ eredmények nélküli el-
foglalását jelentette, egy korszakét, amelynek vé-
gén az erdélyi magyar közösség kiszolgáltatott, ér-
dekérvényesítõ ereje gyenge. Mindezt nem csupán
a kritika hangján, hanem a saját, fogyatkozó népe
sorsáért aggódó vezetõként mondom.

Ahhoz, hogy a 2009-es esztendõ valóban új
kezdetet jelentsen, összefogásra van szükségünk.
Ennek alapfeltétele viszont a politikum, az egyhá-
zaink és a civil szféra pillérein alapuló új társa-
dalmi közmegegyezés, melynek alapjául az 1990-
ben, széleskörû konszenzus alapján megfogalma-
zott programunk – a közösségi autonómiák igénye
szolgálhat.

Az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács a legrö-
videbb idõn belül tárgyalásokat kezdeményez a
politikummal, egyeztet egyházaink elöljáróival,
valamint konzultációsorozatra hívja a civil szféra
és a média vezetõit, illetve akadémiai közéletünk
meghatározó személyiségeit annak érdekében,
hogy ezt a folyamatot elindítsuk.

Tudatában annak, hogy a hetven százalékos
román kormánypárti nagykoalíció színrelépésével
az erdélyi magyarság belpolitikai mozgástere je-
lentõsen szûkült, nagyobb hangsúlyt kell fektet-
nünk a hiteles erdélyi magyar külpolitikára. Annál

is inkább, mert meggyõzõdésem, hogy a magyar
nemzeti érdek iránt elkötelezett, hiteles rendszer-
váltó politikai és polgári erõknek Kárpát-medencei
közmegegyezésre és határokon átívelõ összefogásra
irányuló tárgyalásokat kell kezdeniük – egy egysé-
ges magyar érdekvédelem és egy közös nemzetközi
politikai érdekképviselet megteremtése érdeké-
ben. Az európai integráció folyamatába illeszkedõ
nemzeti integráció valós kiútnak ígérkezik belsõleg
és külsõképpen megosztott magyarságunk sokrétû
válságából. 

Következésképpen nem csupán az erdélyi ma-
gyar politika reformja, de az elõttünk álló júniusi
európai parlamenti választás is az összefogás impe-
ratívuszát hordozza magában.

Az Erdélyi Magyar Egyeztetõ Fórum megala-
kítása, valamint az európai választásokra egy széles
társadalmi egyetértésen és együttmûködésen ala-
puló, reprezentatív erdélyi magyar lista – a magyar
összefogás listája – felállítása jó és új kezdetet
jelenthet.

Tisztelt Elnök úr!
Javaslom, hogy akár már a jövõ héten indítsuk

el a tárgyalásokat közös dolgainkról!
Kérem, fogadja jókívánságaimat,
Boldog Új Évet kívánok!

Nagyvárad, 2009. január 11.

TÕKÉS LÁSZLÓ
az EMNT elnöke,

EP-képviselõ

Az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács elnöke-
ként és európai parlamenti képviselõként a 2009-es
év elején egyfajta „új kezdet” jegyében amellett ér-
veltem, hogy az erdélyi magyar közélet megannyi
alakítója között összefogásra van szükség. „Ennek
alapfeltétele viszont a politikum, az egyházaink és
a civil szféra pillérein nyugvó új társadalmi
közmegegyezés, melynek alapjául az 1990-ben,
széleskörû konszenzus alapján megfogalmazott
programunk – a közösségi autonómiák igénye szol-
gálhat” – fogalmaztam meg erdélyi közösségünk
„nemzeti minimumát”. 

Az azóta eltelt idõszakban szórványosan, és fõ-
leg a sajtóban megjelent információk alapján a kö-
vetkezõ kép rajzolódott ki:

1. Markó Béla, az RMDSZ elnöke ugyan haj-
landóságot mutat „az RMDSZ-en kívüli szervezetek
képviselõivel” párbeszédet folytatni, ugyanakkor
viszont többször is ez iránti kétségeinek adott han-
got, példának okáért a következõ inszinuatív kije-
lentésében: „Szinte biztos vagyok benne, hogy
Tõkés László nem akar egyezséget, csak azt szeret-
né, ha úgy tûnne, nyitott erre, és nagyon komolyan
akarna velünk errõl tárgyalni.”

Nos, amellett, hogy „az RMDSZ-en kívüli
szervezetek” megfogalmazás kísértetiesen hasonlít
„a határon túli magyarok” szintagmára, és ilyen-
formán lekicsinylõ, majdhogynem kirekesztõ mó-
don bánik az erdélyi magyar közösségünk kéthar-
madával (becslés a 2008-as választási év adatai
alapján) –, emellett úgy tûnik, nem ugyanazt értjük
az Elnök úrral a „párbeszéd” fogalma alatt. Szá-

momra, számunkra a párbeszéd nem azt jelenti,
hogy a másik fél hallgat, netán, hogy ugyanazt
mondjuk. Kritikára mindig is szükség van, érvek
és helyzetértékelések ütköztetésébõl érdemi kon-
szenzus alakulhat ki – igaz, csakis akkor, ha célunk
egy és ugyanaz: a közösségi autonómiák kivívása és
kiépítése.

Másfelõl az elnök úr kissé szelektíven emlé-
kezik: a „meg-nem-egyezés” történetébõl „kifelej-
ti” az RMDSZ tárgyalócsoportjainak szerepét (pél-
dául amikor 2007-ben nem voltak hajlandóak fele-
lõsséget vállalni, illetve konkrét határidõkhöz köt-
ni vállalásaikat; vagy legutóbb a parlamenti válasz-
tások elõtt, amikor a Magyar Polgári Párttal foly-
tatott tárgyalássorozatuk utolsó éjszakáján önhatal-
múlag megalázó és vállalhatatlan feltételeket ik-
tattak be a megegyezés-tervezetbe). Jelen pillanat-
ban az RMDSZ vezetõsége talán úgy gondolkodik,
hogy a fegyelmezetten szavazó – igaz, egyre fogyat-
kozó – törzsválasztói bázisa az elkövetkezendõ EP-
választásokon, a megjósolható alacsony részvétel
mellett elégséges lesz ahhoz, hogy RMDSZ-es kép-
viselõt juttasson az Európai Parlamentbe. A párt-
logika alapján ebbõl kiindulva tehát nem érdekük
a megegyezés.

2. Érdemi párbeszédünk további akadályát ké-
pezheti az is, hogy az RMDSZ vezetõsége továbbra
is a pártlogika foglyaként viselkedik. Remélni me-
rem, hogy a Magyar Polgári Párt nem fog ugyan-

ebbe a tévedésbe esni. Az általunk javasolt „nem-
zeti lista” éppen ezt a pártlogikát szeretné megha-
ladni, amennyiben az erdélyi magyar politikai elit
hajlandó lenne lemondani arról a magának vindi-
kált privilégiumról, mely szerint a közösségünk jö-
võjét érintõ döntéseket kizárólag pártpolitikai ala-
pon lehet meghozni.

A súlyos erkölcsi és gazdasági válság, mely
egész nemzeti közösségünket érinti, a választópol-
gárok politikától való elfordulása, közönye
(rosszabb esetben román pártokra való átszava-
zása), a szociológiai felmérések mutatta társa-
dalmi-gazdasági-szociális helyzetkép, illetve az
erdélyi magyar közhangulat mind nemzeti impe-
ratívuszként teszik szükségessé az összefogást.

Bízom abban, hogy felelõsen tudunk viszo-
nyulni az új helyzet kihívásaihoz, és tanulván az ed-
dig elkövetett hibáinkból, megtaláljuk a lehetõséget
a tartalmas párbeszédre, melynek révén végre
ténylegesen „rendezni tudjuk közös dolgainkat”.

Ezért – az új erdélyi magyar közmegegyezés
érdekében – az Erdélyi Magyar Nemzeti Tanács to-
vábbra is szorgalmazza az Erdélyi Magyar Egyez-
tetõ Fórum felállítását, illetve a lehetõ legrövidebb
idõn belül elkezdi az egyeztetõ tárgyalásokat mind-
azokkal a szervezetekkel, amelyek levélbeli megke-
resésünkre kedvezõ választ adtak. 

Brüsszel, 2009. január 21.

TÕKÉS LÁSZLÓ,
az EMNT elnöke,

EP-képviselõ
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